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روزنـامه مدیریتـی - اقتصــادی

مدل جدید اعتبار سنجی برای وام دهی بانک ها بررسی شد

5 چالش سامانه 
سمات

فرصت امروز: سال هاســت که پرداخت تسهیلات به یکی از چالش های شبکه بانکی کشور تبدیل شده است؛ از 
یکسو مشتریان خوش حساب برای دریافت وام با موانع متعددی مواجه هستند و از سوی دیگر، بانک ها با اعطای 
تسهیلات به مشــتریانی که بدحساب هستند، ریسک بالایی را متحمل می شوند. اینجاست که سامانه سمات به 
کار می آید و شکاف اطلاعاتی میان اعتباردهنده و اعتبارگیرنده را پوشش می دهد. سامانه سمات بانک مرکزی با 
هدف نظارت بر تســهیلات اعطایی نظام بانکی از سوی بانک مرکزی شکل گرفته و مبتنی بر روش اعتبارسنجی 
است. »سامانه متمرکز اطلاعات تسهیلات و تعهدات بانکی« یا همان سمات، از جمله سامانه هایی است که بانک...
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مدیریتوکسبوکار

یادداشت
بدعت جدید در حزب 

کمونیست چین
رئیس جمهور چین 

3 دوره ای شد
سومین تاج گذاری شی جین پینگ 
در بیستمین کنگره حزب کمونیست 
چین برگــزار شــد. روز یکشــنبه 
شانزدهم اکتبر، رئیس جمهور چین 
ســه دوره ای شد و برای سومین بار به 
مقام دبیرکل حزب کمونیست چین 
رســید. پیش از این در هفته گذشته 
با حــذف محدودیــت دو دوره ای از 
قانــون انتخابات ریاســت جمهوری 
چین عملا راه برای تداوم حضور او در 
قدرت برای یک دوره پنج ساله دیگر 
به عنوان رئیس جمهور چین هموار 
شد. در گذشته هر کسی در ساختار 
سیاسی حزب کمونیست تنها دو بار 
می توانست انتخاب شود، اما شی که 
در ســال 2012 به قدرت رسید، این 
عرف سیاســی را در هم شکست و به 
قدرتمندترین رهبر چین پس از مائو 

در تاریخ این کشور تبدیل شد.
هفته نامــه  راســتا،  همیــن  در 
»اکونومیست« در سرمقاله این هفته 
خود بــه گردهمایی کنگــره حزب 
کمونیســت و انتخاب دوباره شــی 
جین پینگ پرداخته و نوشــته است: 
وســواس کنترل، چین را ضعیف تر 
اما خطرناک تر می کنــد. به گزارش 
»اکونومیست«، »این یک امر منظم 
خواهد بود. از شانزدهم اکتبر، بزرگان 
حزب کمونیســت چین برای کنگره 
پنج ساله خود در تالار بزرگ خلق در 

پکن گرد هم می  آیند. در 
2بحبوحه  ای که جای...
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ناشــران ایرانی سال های متمادی است که در نمایشگاه کتاب 
فرانکفورت به  عنوان یکی از مهمترین رویدادهای فرهنگی جهان 
شــرکت می کنند، اما گویا امسال این اتفاق نخواهد افتاد؛ چراکه 
ایران از نمایشگاه کتاب فرانکفورت 2022 انصراف داده است. آنطور 
که »خانه کتاب و ادبیات ایران« گزارش داده، مسئولان فرهنگی 
با توجه به وقایع اخیر ایران و آنچه که آن را »دخالت آشــکار در 
امور داخلی و عدم توانایی برای تامین امنیت و رعایت شئون غرفه 
جمهوری اسلامی ایران در نمایشگاه« خوانده اند، رسما از حضور در 
هفتاد و چهارمین دوره نمایشگاه کتاب فرانکفورت انصراف داده اند.

پدیده های مختلفی در جهان، پســوند »فرانکفورت« را یدک 
می کشــند که از جمله آنها می توان به »مکتب فرانکفورت« و یا 
»نمایشگاه کتاب فرانکفورت« اشاره کرد. نمایشگاه بین المللی کتاب 
فرانکفورت، رویداد پنج روزه ای است که هرساله در میانه ماه اکتبر 
برگزار می شود. از اکتبر 1949 میلادی که 205 ناشر در کلیسای 
سنت پاول شهر فرانکفورت گردهم آمدند تا همزمان با دویستمین 
سال تولد »گوته«، شاعر ملی آلمان بیش از 10 هزار عنوان کتاب را 
در نمایشگاهی به نام نمایشگاه کتاب فرانکفورت به تماشا بگذارند، 
بیش از هفت دهه زمان می گذرد. البته ســابقه این نمایشگاه به 
زمان های دورتر برمی گردد؛ زمانی که آلمان در قرن پانزدهم، مهد 
صنعت نشر اروپا به شمار می رفت و »یوهانس گوتنبرگ«، مخترع 
ماشین چاپ در شهر ماینتس )در نزدیکی فرانکفورت( توانست 
اولین نسل کتاب های چاپی را تولید کند. از آن زمان، کتابفروشان 
آلمانی هرساله نمایشگاه کتاب را با هدف حمایت از صنعت جدید 
نشــر برپا کرده اند و نمایشگاه کتاب فرانکفورت، ریشه در همین 
ســنت دارد. جالب آنکه در دوران روشــنگری به دلایل سیاسی 
و فرهنگی، نمایشــگاه کتاب فرانکفورت برای مدتی جای خود را 
به نمایشــگاه کتاب لایپزیک داد، اما پس از پایان جنگ جهانی 

دوم )1949(، این نمایشگاه مجددا در کلیسای سنت پاول شهر 
فرانکفورت، موقعیت برجسته گذشته خود را به دست آورد و تا به 
امروز به عنوان معتبرترین نمایشگاه کتاب جهان شناخته می شود.

ایران به نمایشگاه کتاب نمی رود
»خانه کتــاب و ادبیات ایران«، مجری برپایــی غرفه ایران در 
نمایشــگاه کتاب فرانکفورت، به دلیــل »اقدامات غیرفرهنگی 
مسئولان برگزاری نمایشگاه« به طور رسمی از حضور در این رویداد 
انصراف داد. طبق گزارش »خانه کتاب و ادبیات ایران«، »مسئولان 
هفتادوچهارمین دوره نمایشــگاه بین المللی کتاب فرانکفورت با 
ارســال نامه ای ضمن دخالت آشکار در امور داخلی ایران و اعلام 
عدم توانایی برای تأمین امنیت و رعایت شــئون غرفه جمهوری 
اسلامی ایران و گروه ایرانی حاضر در نمایشگاه، بدون اطلاع رسانی 
قبلی نسبت به انتقال غرفه از سالن اصلی به یکی از سالن های فرعی 
که محدودیت دسترسی عمومی دارد، اقدام کردند. در همین حال، 
ســفارت آلمان در تهران نیز با وجود وعده های قبلی و در اقدامی 
هماهنگ با مسئولان نمایشگاه فرانکفورت، در صدور روادید برای 

گروه اعزامی تعلل کرد.
»خانــه کتاب و ادبیــات ایران« که بیش از یــک دهه در این 
نمایشــگاه حاضر بوده و فرصت حضور فعالان صنعت نشر را در 
نمایشگاه های بین المللی کتاب فراهم می کند، در پاسخ به مسئولان 
نمایشگاه فرانکفورت و در اعتراض به رفتار غیرحرفه ای آنها که با 
اهداف فرهنگی اعلام شــده برای این رویداد تعارض آشکار دارد، 
اعلام کرد: از این نمایشگاه انتظار می رفت با رفتار حرفه ای فرصتی 
برابر در اختیار کشــورها قرار دهد و بــه روابط دوجانبه مطلوب 
ایجادشده در نمایشگاه بین المللی کتاب تهران و فرانکفورت پایبند 
باشد، اما متأسفانه با طرح مسائلی واهی درخصوص امور داخلی 
ایران، ســعی دارد بر تلاش های سفیران فرهنگی نشر ایران سایه 
افکند و در مسیر معرفی و پیشرفت های این صنعت سنگ اندازی 
کنــد. »خانه کتاب و ادبیات ایران« به عنوان مجری برپایی غرفه 

جمهوری اسلامی ایران با تأکید بر اینکه جانمایی جدید در شأن و 
جایگاه نشر کشورمان نیست و امکان اجرای برنامه های پیش بینی 
شــده را نــدارد، از حضور در هفتاد و چهارمین دوره نمایشــگاه 
بین المللی کتاب فرانکفورت به طور رسمی انصراف داد. این اقدام 
یکجانبه نمایشگاه فرانکفورت در تغییر محل از پیش تعیین شده 
غرفه، در صورتی است که »خانه کتاب و ادبیات ایران« در اسفندماه 
1400 نسبت به ثبت نام در این دوره اقدام کرد و در فروردین ماه 
1401 با انتشار فراخوان برای همکاری و مشارکت از ناشران سراسر 
کشور، دعوت به عمل آورده بود. ناشران و فعالان بین المللی نشر 
ایران نیز نسبت به تنظیم قرارهای ملاقات با طرف های خارجی، 
آماده سازی نمایه های چندزبانه و نمونه آثار برای انعقاد قراردادهای 
انتشار به زبان های دیگر و بهره برداری از این نمایشگاه برنامه ریزی 

و اقدام کرده بودند.«
همه راه ها به فرانکفورت می رسد

هفتاد و چهارمین نمایشگاه کتاب فرانکفورت )FBF( از 19 تا 
23 اکتبــر 2022 میلادی )27 مهرماه تا یکــم آبان ماه 1401( 
در شــهر فرانکفورت آلمان برگزار می شــود. نمایشــگاه کتاب 
فرانکفورت، بزرگترین نمایشــگاه کتاب جهان براســاس شمار 
ناشران شــرکت کننده و همچنین تعداد بازدیدکنندگان است. 
امســال نزدیک به 7 هزار غرفه دار از بیش از یکصد کشور جهان 
و بیش از 290 هزار بازدیدکننده در مدت پنج روز در این رویداد 
فرهنگی شرکت می کنند. ناشران نیز از تمام دنیا به نمایشگاه کتاب 
فرانکفورت 2022 می آیند تا درباره حقوق بین المللی چاپ و نشر 

کتاب مذاکره کنند.
حدود 500 سال پیش، »یوهانس گوتنبرگ«، مخترع ماشین 
چاپ توانســت در شــهر ماینتس آلمان برای اولین بار با حروف 
متحرک، کلماتی را بر روی کاغذ چاپ کند و همزمان با این اتفاق، 
نخستین مرکز نمایش کتاب با نام نمایشگاه فرانکفورت برپا شد. از 
آن زمان تاکنون مردم شهر فرانکفورت هرساله در همان مکان اولیه 

برای رونمایی از جدیدترین کتاب های منتشرشده گردهم می آیند. 
البته این نمایشگاه در عصر روشنگری در میانه قرن هفدهم میلادی 
برای مدتی جایگاه خود را به عنوان مهمترین نمایشگاه کتاب اروپا 
و جهان به نمایشگاه کتاب لایپزیک واگذار کرد، اما پس از حوادث 
جنگ جهانی دوم دوباره موقعیت برجسته گذشته خود را به دست 
آورد و تا به امروز اعتبار خود را به عنوان بزرگترین نمایشگاه کتاب 
جهان حفظ کرده است. جالب اینکه در زمان برگزاری نمایشگاه 
بین المللی کتاب فرانکفورت، توریست های زیادی از سراسر جهان 
از این شهر دیدن می کنند و یکی از محبوب ترین دیدنی های شهر 
فرانکفورت برای تورهای گردشگری، همین نمایشگاه است. نکته 
دیگر، حضور فزاینده ناشــران شاخص دنیا در این رویداد است و 
براساس آمارها، بیش از 7 هزار ناشر با حضور در نمایشگاه کتاب 
فرانکفــورت 2022، از کتاب های جدید خود رونمایی می کنند. 
البته در این نمایشگاه برخلاف نمایشگاه کتاب تهران، کتابی به 
بازدیدکنندگان فروخته نمی شود و نمایشگاه کتاب فرانکفورت به 
معنای واقعی کلمه، »نمایشگاه« محسوب می شود و نه »فروشگاه 
کتاب«، به طوری که ناشران از کشورهای مختلف در این نمایشگاه، 
دســتاوردهای خود را به نمایش می گذارند و از این فرصت برای 
گســترش تعاملات بین المللی صنعت نشر خود بهره می گیرند. 
به همین دلیل، نمایشــگاه کتاب فرانکفورت، قلب تپنده صنعت 
نشر کتاب به شــمار می آید و به عنوان سرآمد تمام نمایشگاه ها 
و بزرگترین آوردگاه کتاب جهان، چه از نظر کمی و چه کیفی بر 

محتوای نشر جهان اثرگذار است.
تفاوت نمایشگاه فرانکفورت و تهران

شاید مهمترین ویژگی نمایشــگاه کتاب فرانکفورت، ماهیت 
تخصصی آن باشد؛ یعنی نمایشــگاه کتاب فرانکفورت همچون 
نمایشگاه کتاب تهران، ماهیت فروشگاهی و مخاطب عام ندارد، 
بلکه برعکس، ماهیت تخصصی و نمایشگاهی دارد و مخاطبان آن 
عمدتا کارشناسان و اهالی نشر و فرهنگ هستند که برای گفت وگو 

و مبادله رایت کتاب حضور پیدا می کنند. در نقطه مقابل، نمایشگاه 
کتاب تهران با وجود اینکه در این سال ها به یک نهاد فرهنگی و 
اجتماعی تبدیل شده، اما متاسفانه آنچنان ماهیت فروشگاهی پیدا 
کرده که صدای اعتراض کتابفروشان را درآورده است و آنها نسبت 
به تخفیف های قابل توجه ناشران در نمایشگاه همواره انتقاد دارند؛ 
چراکه این تخفیف ها، تعادل بازار کتاب را برهم می زند و به حذف 
کتابفروشــان از چرخه ناشر-کتابفروش-خواننده منجر می شود. 
بنابراین به نظر می رسد نمایشگاه کتاب تهران تقریبا شبیه هیچ 
نمایشــگاه دیگری نیست و شاید درست تر این باشد که به جای 
مقایسه پوچ و بیهوده این دو نمایشگاه، ویژگی های نمایشگاه کتاب 

تهران را به مزیت تبدیل کنیم.
از سوی دیگر، ناشران ایرانی نیز متاسفانه در سال های گذشته 
ارتباط درست و پایداری با پیکره صنعت نشر در جهان برقرار 
نکرده اند؛ چراکه قانون کپی رایت در ایران رعایت نمی شــود و 
همین امر موجب بی اعتمادی ناشران خارجی و بی اعتنایی آنها 
به بازار کتاب ایران شده است؛ کما اینکه بسیاری از نویسندگان 
خارجی از ترجمه و انتشــار کتاب های شان در ایران اصلا خبر 
ندارند. با این وجود، هرچند ایران کماکان به کنوانســیون برن 
نپیوسته، اما در این سال ها برخی از ناشران شاخص و شناخته 
شده کشورمان در ترجمه و انتشــار آثار خارجی، حقوق اثر و 
کپی رایت آن را خریداری کرده اند. با این حال، به دلیل وضعیت 
آشفته و پادرهوایی که در فقدان قانون کپی رایت در ایران شکل 
گرفته، اثر یادشده از ســوی شخص و ناشری دیگر به راحتی 
ترجمه و منتشر شده است. ایران در حالی از نمایشگاه بین المللی 
کتاب فرانکفورت 2022 انصراف داده که به نظر می رسد همین 
ارتباط جســته و گریخته ای که به واسطه حضور سالیان اخیر 
ناشران ایرانی در نمایشگاه کتاب فرانکفورت رقم خورده بود، از 
دســت خواهد رفت و بیم آن می رود کــه غیبت ایران در این 

نمایشگاه ادامه دار باشد.

نشریه »فوربس« به عنوان یکی از نشریات معتبر جهان، 
برای پنجمین بار فهرست 30 کارآفرین جوان زیر 30 سال 
خود را معرفی کرد که کسب وکاری راه اندازی کرده و سرمایه 
جمع کرده اند، به مردم خدمات نوینی ارائه کرده اند، ســود 
قابل توجهی داشته اند و البته در امور عام المنفعه نیز دستی 
داشته اند. این فهرست البته شامل 35 جوان کارآفرین نیکوکار 
است؛ چراکه برخی از این کسب وکارها، دو موسس و یا بیشتر 

داشته اند.
نشریه »فوربس« در این فهرست، 30 جوان کارآفرین برتر 
در منطقه خاورمیانه و شــمال آفریقا )منا( را که با کمتر از 
30 سال سن در فضای کسب و کار پیشگام و خلاق هستند،  
معرفی کرد. آنطور که »فوربس« توضیح داده اســت، معیار 
انتخاب این افراد، تاثیرگذاری آنان بر بازار و جامعه هدف بوده 
و داده های قابل سنجش این 30 جوان کارآفرین منتخب )یا 
به عبارت بهتر، 35 کارآفرین حقیقی( در شاخص هایی مانند 

سرمایه های جمع آوری شــده، جوایز کسب شده، درآمدها، 
ارزش معاملات، میزان اشــتغال آفرینی و تعداد مشتریان و 
دنبال کنندگان آنها در رسانه های اجتماعی، از سوی داوران 
این نشریه مورد ارزیابی قرار گرفته است. به نوشته »فوربس«، 
برای انتخــاب و معرفی 30 کارآفرین جوان زیر 30 ســال 
منطقه منا، در ابتدا بیش از 400 درخواســت و معرفی نامه 
از کشــورهای این حوزه گردآوری شده و گروه تحقیقاتی و 
تحریریه فوربــس در خاورمیانه پس از چندین دور ارزیابی، 
فهرست 80 نامزد منتخب را در اختیار داوران بین المللی این 
نشریه قرار داده و گروه داوران خارجی نیز سرانجام بر معرفی 
30 جوان کارآفرین پیشــگام در منطقه منا که کمتر از 30 
سال سن دارند، به نقطه اشتراک رسیدند و فهرست منتخب 

در نهایت اعلام شد.
در این فهرست، نام و نشان کارآفرینان جوان از کشورهای 
خاورمیانــه و شــمال آفریقا کــه در حوزه هــای مختلف 

کسب و کارهای نوپا فعال هستند و در رسانه های اجتماعی از 
جمله اینستاگرام دنبال کنندگان میلیونی دارند، دیده می شود. 
 Chirenj( »در صدر فهرست »فوربس«، »چیرنج چاندران
Chandran( و »انصــار لطیــف« )Anser Latheef( از 
هند هستند. این دو کارآفرین جوان هندی، فعالیت خود را 
با راه اندازی برند »مای سیاره« )MySyara( از سال 2019 
در امارات و هند آغاز کردند و موفق شدند تا سپتامبر 2022 
در مجموع 5.5 میلیون دلار سرمایه جذب کنند. کسب و کار 
این دو جوان هندی و اماراتــی در حوزه خدمات خودرو، از 
شست وشو تا عیب یابی و تعمیر و تعویض روغن است و آنها 
مدعی اند که توانسته اند با برند »مای سیاره« به صرفه جویی 

مصرف آب به میزان 11.5 میلیون لیتر کمک کنند.
»ابراهیم محمد«، جوان 29 ساله مصری از چهره های دیگر 
فهرســت »فوربس خاورمیانه« است که با راه اندازی پلتفرم 
»Homzmart« در سال 2019، بازار آنلاین فروش مبلمان 

و محصولات خانگی را راه اندازی کرد و طی ســه سال موفق 
به جذب بیش از 40 میلیون دلار ســرمایه از سرمایه گذاران 
بین المللی شد. »حسن سلیمان« معروف به »ابوفلاح«، جوان 
23 ساله ســومالیایی متولد کویت، از دیگر چهره های این 
فهرست است. او یک سازنده محتوا در شبکه اینترنتی یوتیوب 
است و کانال او در این شبکه بیش از 26.6 میلیون مشترک 
دارد. به گفته »فوربس خاورمیانه«، او که در امارات ســاکن 
است، در سال 2022 بیش از 11 میلیون دلار برای کمپین 
کمیســاریای عالی پناهندگان ســازمان ملل و با همکاری 
»محمد بن راشــد آل مکتوم« جمــع آوری کرد. »ابوفلاح« 
همچنین دو رکورد جهانی گینس برای طولانی ترین پخش 
زنده و بیشترین بازدید مستقیم از یک کمپین بشردوستانه 
در یوتیوب را شکســت. از او در عین حال به عنوان کســی 
که توانســت برای انجام بیــش از 1500 عمل جراحی آب 
مروارید در آفریقا، پول جمع آوری کند و بیش از 30 خودرو 

به طرفداران خود در یوتیوب هدیه بدهد، یاد می شود.
همچنین در فهرست 30 جوان برتر و کارآفرین پیشگام 
حوزه منا، نام »نادیا مراد« از کشور عراق که در سال 2018 
برنده جایزه نوبل صلح شد، دیده می شود. او اهل شهر سنجار 
در شمال عراق است که در ســال 2014، گروه تروریستی 
داعش، فجایع بزرگی را در آن منطقه از خود به جای گذاشت. 
»نادیا« در سال 2019 به عنوان مدافع اهداف توسعه پایدار 
سازمان ملل انتخاب شــد. همچنین نام »مزاح بنت مروان 
آل مکتوم«، دختر 25 ســاله و خلبان اماراتی در فهرســت 
»فوربس« دیده می شود که در سال 2015 برای هواپیمایی 
امارات پرواز کرد. گفتنی اســت جوانانــی که در این رقابت 
شرکت کرده و مورد ارزیابی »فوربس« قرار گرفته اند، متولدان 
سال 1992 یا همان 1370 به بعد هستند؛ کارآفرینانی که تا 
اول اکتبر 2022 یعنی نهم مهرماه 1401، کمتر از 30 سال 

سن داشته باشند.

»فوربس« کارآفرینان جوان و پیشگام منطقه خاورمیانه را معرفی کرد
دهه هفتادی های پولساز 2022

از 19 تا 23 اکتبر در غیاب ایران برگزار می شود

نمایشگاه کتاب فرانکفورت 2022

شخصی سازی استوری اینستاگرام با هک های کاربردی
اینستاگرام با اختلاف معناداری نسبت به بقیه پلتفرم های آنلاین محبوب ترین شبکه اجتماعی دنیا محسوب 
می شود. شاید این اپ دوست داشتنی هنوز به اندازه فیس بوک کاربر فعال نداشته باشد، اما نگاهی کوتاه به دامنه 
کاربرانش تکلیف همه ابهامات را روشن می کند. این روزها از بچه های 6-5 ساله گرفته تا سالمندان همگی در 
اینستاگرام حضور دارند. بی شک همین نکته برای توجیه حضور میلیونی برندها در این پلتفرم کافی است، مگر 
نه؟ اگرچه اینستاگرام مثل یک اثر هنری برای کاربران حیرت انگیز است، اما حساب برندها در این فضا از بقیه 
کاربران جداست. شما نمی توانید انتظار داشته باشید به عنوان یک برند کاربران مثل خودشان با شما رفتار کنند؛ 
چراکه هدف شما در این فضا نه فقط ارتباط با بقیه، بلکه فروش بیشتر است. وضعیت شما از این نظر مثل یک 
باشگاه فوتبال تجاری است که هر طور شده باید از این ورزش پول دربیاورد؛ نه اینکه فقط دنبال خوشگذرانی با...



فرصت امــروز: مطابق آخرین گزارش بازوی پژوهشــی بانک مرکزی، 
شاخص تولید صنعتی شرکت های بورسی در شهریورماه امسال نسبت به 
مدت مشــابه سال گذشته، رشد 6.5 درصدی داشته است. این شرکت ها، 
نیمی از تولید صنعتی کشــور را تشــکیل می دهند و با تکیه بر اعداد و 
ارقام منتشرشده می توان روند تغییرات تولید صنعتی کشور را رصد کرد. 

از همین رو، از این شاخص به عنوان پیش نگر رشد صنعتی یاد می شود.
اگرچه هر ســه صنعت بزرگ کشور در شــهریورماه 1401، رشد تولید 
مثبت داشــته اند، اما با توجه به تداوم رشــد بالای 20 درصد در صنعت 
خودروســازی و قطعات می توان مهمترین دلیل رشد تولید صنعتی قابل 
توجه را عملکرد صنعت خودروســازی و قطعات دانست. همچنین اگرچه 
رشد دو صنعت بزرگ کشور، یعنی محصولات شیمیایی و فلزات اساسی 
نیز در ماه پایانی فصل تابســتان مثبت بوده، اما افزایش موجودی انبار در 
این صنایع نشــان می  دهد که تقاضای محصولات آنها به اندازه تولیدشان 
رشد نکرده است. نکته دیگری که پژوهشکده پولی و بانکی در گزارش خود 
اشاره کرده، این است که رشد مثبت تولید صنعتی در ماه های گذشته به 
اتکای رشد بالای تولید در شرکت های بزرگ اتفاق افتاده است. از ابتدای 
سال 1400 تاکنون )به جز دو ماه( رشد تولید صنعتی شرکت های کوچک 
همواره منفی و کمتر از رشــد شرکت های بزرگ بوده است؛ این در حالی 
است که رشد تولید صنعتی کشور در این مدت مثبت بوده است. به نظر 
می رسد علی رغم رشد مثبت تولید صنعتی، شرکت های کوچک و متوسط 
در این حوزه وضعیت مناســبی ندارند. هرچند شاخص تولید شرکت های 
کوچک برای اولین بار در سال جاری به محدوده مثبت رسید و رشد 1.9 
درصدی را در شهریورماه ثبت کرد، با این وجود همچنان رشد شرکت های 
بزرگ در این ماه )حدود 6 درصد( به طور معنا داری بیشتر از شرکت های 

کوچک تر است.
صعود پیش نگر رشد در تابستان

گزارش شاخص تولید صنعتی با تکیه بر اطلاعات شرکت های بورسی، 
مدت هاست که به صورت ماهانه از ســوی بازوی پژوهشی بانک مرکزی 
منتشر می شود و براساس آن، بیش از 280 شرکت صنعتی پذیرفته  شده 

در بورس اوراق بهادار و فرابورس به طور ماهانه گزارش تولید خود را منتشر 
می کنند. آمارها حکایت از آن دارند که این شرکت ها بیش از نیمی از تولید 
کشور را در اختیار داشته و بر همین اساس می توان با اتکا به اعداد و ارقام 
منتشرشده، روند تغییرات تولید صنعتی کشور را رصد کرد. به موازات این 
گزارش، وزارت صمت نیز تلاش می کند با انتشار آمارهای تولید در صنایع 
منتخب، از وضعیت صنایع کشور گزارش داده و نشان دهد که کدام رشته 
فعالیت ها رشــد تولید و کدامیک افت تولید را تجربه کرده اند. البته نقطه 
تمایــز گزارش وزارت صمت با گزارش پژوهشــکده پولی و بانکی، در این 
اســت که گزارش بازوی پژوهشــی بانک مرکزی، متمرکز بر شرکت های 
صنعتی پذیرفته شده در بورس است، اما گزارش وزارت صمت لزوما چنین 
فضایی را دنبال نمی کند و ممکن است آمارگیری ها حتی از شرکت هایی 
انجام شــود که لزوما عضو بورس نیستند. حالا در جدیدترین گزارشی که 
پژوهشکده پولی و بانکی از روند تولید صنعتی منتشر کرده، شاخص تولید 
صنعتی شرکت های بورســی در شهریورماه امسال نسبت به مدت مشابه 

پارسال 6.5 درصد رشد کرده است.
براســاس آمارها، بعد از کاهش قابــل توجه تولید صنعتی در نیمه دوم 
ســال 1397 و ابتدای سال 1398، رشد تولید این بخش از فصل چهارم 
1398 صنعت روند صعودی به خود گرفت و این روند صعودی تا خردادماه 
1400 ادامه داشت. روند افزایشی رشد شاخص تولید در تابستان متوقف 
شــد و رشد شــاخص تولید در تیرماه و مردادماه به ترتیب به 3.1 درصد 
و صفر درصد رســید، اما در پاییز مجددا روند رشد شاخص تولید صنعتی 
نزولی شــد و رشد شاخص در ماه های پاییز نسبت به سال گذشته به بازه 
منفی یک تا صفر درصد رسید. در دی ماه و بهمن ماه رشد شاخص تولید 
صنعتی نسبت به سال گذشــته به ترتیب منفی 0.1 درصد و منفی 0.7 
درصد رسید. در ادامه روند نزولی ملایم شاخص تولید صنعتی شرکت های 
بورسی، این شاخص در اسفندماه نسبت به سال گذشته حدود 1.2 درصد 
کاهش داشــته اســت. بعد از کاهش بیش از 5 درصدی شــاخص تولید 
صنعتی در فروردین ماه، روند رشــد این شــاخص در دو ماه اردیبهشت 
و خرداد صعودی شــد و در اردیبهشــت رشــد شــاخص تولید صنعتی 

شرکت های بورسی به نزدیک صفر درصد رسید، سپس از خردادماه روند 
افزایشی رشد این شاخص شروع شد و شاخص تولید صنعتی در خرداد به 
2.5 درصد، در تیر به 5.8 درصد و در مرداد به 6.7 درصد نسبت به مدت 
مشــابه سال گذشته رسید. نهایتا در شهریورماه 1401 نیز شاخص تولید 

صنعتی به رشد 6.5 درصدی رسید.
میزان سودآوری در میان صنایع

اگرچه ســودآوری در صنایع، مســئله ای مالی اســت، اما برای تداوم 
تولید و پایداری رشــد در صنایع، داشتن حاشیه سود مطمئن از الزامات 
محســوب می شود. گزارش پژوهشکده پولی و بانکی نشان می دهد که در 
بین صنایع مهم همانند سنوات اخیر، شرکت های خودروسازی و ساخت 
قطعات، بدترین وضعیت را از نظر سودآوری دارند و تنها صنعتی هستند 
که جمع سود خالص شرکت های آن منفی می شود. مجموع زیان صنعت 
خودروسازی در سال مالی 1400 حدود 30 درصد بیشتر از سال قبل بوده، 
اما در سه ماهه 1401زیان ساخته شده این صنعت 37.4 درصد کمتر از 
زیان فصل مشابه سال قبل اســت. صنعت محصولات شیمیایی و فلزات 
اساسی که صادرات محور هستند به ترتیب با 53 درصد و 52.3 درصد رشد 
سود اسمی در سال 1400 نسبت به سال قبل، بیشترین رشد سودآوری 
در بین صنایع را داشتند، اما رشد سودآوری این صنایع در بهار 1401 به 
حدود 20 درصد رسیده که بسیار کمتر از تورم و همچنین رشد سودآوری 
سایر شرکت هاست. همچنین تعداد شرکت های زیانده نیز در بهار 1401 
در این دو صنعت افزایش داشــته است. در ســال گذشته به جز صنعت 
خودروســازی، تنها صنعتی که رشد اسمی مجموع سودهای شرکت های 
آن نســبت به سال قبل کمتر شــده، صنعت محصولات غذایی است، اما 
ســودآوری در سه ماهه ابتدای سال 1401 برای صنعت مواد غذایی بهتر 
از ســال قبل بوده و رشد 37.4 درصدی نسبت به مدت مشابه سال قبل 
داشته است. آزادسازی قیمت ها ناشی از حذف ارز ترجیحی، یکی از عوامل 
اثرگذار بر ســودآوری در این صنعت بوده است. سود شرکت های صنعت 
محصولات دارویی نیز در ســه ماهه ابتدایی ســال 1401 بیش از 47.6 

درصد بیشتر از مدت مشابه سال قبل بوده است.

خودرو شاخص تولید صنعتی شرکت های بورسی را مثبت کرد

دمای مثبت پیش نگر رشد

پنجمین کنفرانس بین المللی »مدیریت دانشی« با رویکرد »حاکمیت 
نوآوری« و با اهداف ارتقای دانش مدیران با پژوهش های نوآورانه دانشــی، 
ارتقای عملکرد ســازمانی در حوزه »مدیریت دانشی« و گفت وگو درباره 
آخرین یافته های »حاکمیت نوآوری در سازمان دانشی« به همت انجمن 
مدیریت ایران و همکاری دانشــگاه خاتم در بیستم مهرماه 1401 برگزار 

شد.
در ابتدای ایــن همایش که به صورت حضوری و مجازی برگزار شــد، 
»مجید قاسمی«، رئیس شورای سیاست گذاری کنفرانس و رئیس هیأت 
مدیــره انجمن مدیریت ایران با بیان اینکه ایجاد یک ســاختار نظام مند 
تحت عنوان »نظام حاکمیت نوآوری« ضروری اســت، گفت: »طبق سند 
چشم انداز 20ساله، جامعه باید برخوردار از دانش پیشرفته و توانا در تولید 
علم و فناوری باشد. در سیاست های کلی اقتصاد مقاومتی بلافاصله بعد از 
بند یک، پیشــتازی اقتصاد دانش بنیان، پیاده سازی و اجرای نقشه جامع 
علمی کشور و ساماندهی نظام ملی نوآوری به  منظور ارتقای جایگاه جهانی 

کشور و افزایش سهم تولید آمده است.«
رئیس دانشــگاه خاتم با بیان اینکه »ما در ســرمایه انسانی رتبه 54 و 
در زیرســاخت نوآوری رتبه یازدهم جهان را داریم«، حاکمیت نوآوری را 
موضوعی جامع دانست و افزود: »ایجاد یک ساختار نظام مند تحت عنوان 
»نظام حاکمیت نوآوری« برای سازماندهی عملکردِ همه فرآیندهای مرتبط 
با نوآوری، ضروری به  نظر می رسد که می تواند به  صورت اساسنامه، نوآوری 
را به  عنوان یک طرز تفکر و یک شایســتگی اصلی، در کل سازمان نشان 
دهد و برای توسعه ارزش ها، سیاســت ها و برنامه های ابتکاری در اختیار 

مدیریت عالی سازمان قرار گیرد.«
او در ادامه صحبت های خود با اشــاره به نظریات اندیشــمندانی مثل 
گالبرایت، دشامپس و نلســون درخصوص »حاکمیت نوآوری« و ساختار 
سطوح اختیار، از عدم توسعه فرهنگ نوآوری و نگاه به آن به عنوان عامل 
هزینه زا و کاهنده ســود، رهبری عجولانه و همچنیــن عدم برخورداری 
ســازمان ها از زیســت بوم نوآوری به  عنوان چالش های نوآوری یاد کرد و 
توضیح داد: »زیست بوم نوآوری، مجموعه ای است در حال تکامل که نتیجه 
تلفیق زیســت بوم دانش و زیست بوم کسب وکار است و می توان با تولید و 
بهره برداری از دانش و منابع برای مشتریان و روابط تجاری و جهانی اعم از 

رقابتی و مشارکتی، به نوآوری دست یافت.«
مدیرعامل بانک پاســارگاد با اشــاره به آیه شــریفه »آنان که سخن را 
می شنوند و از نیکوترین آنها پیروی می کنند، اینان کسانی هستند که خدا 
هدایت شــان کرده و اینان همان خردمندانند« )18 سوره زمر( و فرمایش 
امیرالمومنین حضرت علی)ع( که »عاقل کسی است که بتواند هر چیزی 
را در جــای خودش به کار ببرد« و همچنین با نگاه به تعاریف فلاســفه 
ایرانی و حکمای غربی، خرد را برخورداری از دانش، شــعور، فهم، تجربه، 
بصیرت اکتسابی و فهم ذاتی تعریف کرد و هدف از آن را دستیابی به تعالی 
انسانی و خیر عمومی دانست. وی سپس به تفاوت های دانش و خرد اشاره 
کرد و افزود: »دانش صرفا انباشــت اطلاعات است و ماهیت انتخابی دارد، 
اما خرد توانایی نگاه  و درک چیزها از منظری عمیق تر اســت و جامعیت 
دارد. دانــش منجر به درک موضوعی خاص می شــود، امــا خرد قدرت 
تشخیص و استدلال ایجاد می کند.« به گفته »قاسمی«، »برای تحقق خرد 

عملی در رهبری ســازمان ها اول باید هدف مشخص و الهام بخش باشد و 
سازمان ضمن برخورداری از مدیران خردمند، سرمایه انسانی خردمندی 
داشــته باشد. رهبر سازمان باید ویژگی های مشورت پذیری، خودآگاهی و 
خودکنترلی، قضاوت درست و مدیریت تنش ها را در خود تقویت کند و در 

موقعیت های حساس کار و زندگی، این خرد را مورد استفاده قرار دهد.«
رئیس انجمن مدیریت ایران در پایان، خرد عملی را ترکیبی از دانش صریح 
و دانش ضمنی و موضوعی در میانه نوآوری و مسئولیت پذیری توصیف کرد 
و گفت: »در ســال های اخیر در بحث خرد عملی، مســئولیت پذیری هم 
اضافه شده و تأکید زیادی بر مسئولیت پذیری اجتماعی شده است؛ خرد 
عملی هماهنگ کننده خواســته های به  ظاهر ناسازگار مسئولیت پذیری و 
نوآوری در فرآیند نوآوری مسئولانه است. باید بتوانیم از انبوه دانشی که در 

دسترس است، استفاده درست کنیم و در آن غرق نشویم.«
در ادامه کنفرانس نیز »دکتــر آندرس برندنر«، رئیس انجمن مدیریت 
دانش اتریش درباره »حاکمیت دانش: نقش ها و مسئولیت توزیع شده در 
مدیریت دانش مبتنی بر سازمان و جامعه« به  صورت ویدئویی سخنرانی 
کرد. »محسن قدمی«، مدرس دانشگاه و مشاور مدیریت به »تبیین رابطه 
مدیریت دانایی هالستیک با اقتصاد نوآوری« پرداخت و دستاوردهای آن را 
برشمرد. همچنین »روح الله تولایی«، عضو هیأت علمی دانشگاه به موضوع 
»زنجیره ارزش در مدیریت دانشــی« و »حسام زندحسامی«، عضو هیأت 
علمی دانشگاه آزاد واحد علوم تحقیقات به »مدیریت نوآوری باز و مدیریت 

دانشی« پرداختند.
در ایــن همایش همچنین پنل علمی با محوریت »حاکمیت نوآوری با 
رویکرد مدیریت دانشــی تحولی« به ریاست »آذر صائمیان«، دبیر علمی 
کنفرانس برگزار شــد و »محمد حســن زاده«، عضو هیأت علمی دانشگاه 
تربیت مدرس در مورد »کارکردهای مدیریت دانشــی تحولی بر تســریع 
نوآوری در کســب وکارها«؛ »حبیب کراری«، مدرس دانشگاه امیرکبیر و 
خواجــه نصیر درخصوص »نوآوری مدیریت دانشــی در جامعه« و »پیام 
حقیقی بروجنی«، مدرس و مشاور مدیریت درباره »نقش مدیریت دانشی 

در ارتقای کارکرد نظام ملی نوآوری« صحبت کردند.
»یوســف نوری«، وزیر آموزش وپرورش نیز در ســخنرانی اختتامیه 
کنفرانــس بــا بیان اینکــه »یادگیری نــوآوری و خلاقیــت را باید از 
 ،GDP دوران ابتدایی شــروع کرد«، گفت: »یکــی از معیارهای اصلی
ارزش افزوده است و ارزش افزوده دوره ابتدایی از همه بخش های صنعت 
منهای معدن بیشــتر است. بنابراین باید روی این موضوع کار و به خود 
کودک توجه کرد، نه اینکه نگاه ما این باشــد که باید پزشک، مهندس 
یا هنرمند شــود. کودک پژوهشــگر اســت و بگذارید کشف کند. بهتر 
اســت او را در مقابل فرصت های یادگیری قرار دهیم. ما از ابتدا نوآوری 
و مدیریــت دانش را در کــودکان کور می کنیــم و از بین می بریم. هر 
معلمی که آمد و به ما شــخصیت داد، در آن حوزه رشــد کردیم. باید 
زمینه مدیریت دانش، علاقه و زیســت بوم کودک را بشناسیم و برای او 
اراده و اختیار قائل شــویم، چنانکه شهید بهشتی، اولین اصل در تعلیم 
و تربیــت را آزادی می داند. در این صورت، کودک مهارت پیدا می کند 
و آن را در حوزه مســئولیت اجتماعی به کار می برد.« به گفته وی، »در 
مجموعه های مدیریتی ما، مدیریت دانشی نهادینه نشده و مجموعه های 

ما به جای اینکه پیشرو باشند، پیرو هستند.«
گفتنی اســت در بخش اهدای جوایز، از 28 شــرکت کــه در فرآیند 
ارزیابی پنجمین جایزه »مدیریت دانشــی« شرکت کردند، تقدیر شد. از 
جمله این شــرکت ها می توان به شرکت مادرتخصصی )هلدینگ( توسعه 
معادن و صنایع معدنــی خاورمیانه )میدکو( به عنوان برنده تندیس زرین 
و شــرکت های فولاد زرند ایرانیان، فولاد بوتیای ایرانیان، هلدینگ نسیم 
سلامت پاسارگاد، گســترش انرژی پاسارگاد و فولاد سیرجان ایرانیان به 

 عنوان برندگان تندیس سیمین اشاره کرد.

پنجمین کنفرانس »مدیریت دانشی« با رویکرد »حاکمیت نوآوری« برگزار شد

از مدیریت دانشی تا فرهنگ سازمانی

نگاه

بدعت جدید در حزب کمونیست چین
رئیس جمهور چین 3 دوره ای شد

سومین تاج گذاری شی جین پینگ در بیستمین کنگره حزب کمونیست چین 
برگزار شد. روز یکشنبه شانزدهم اکتبر، رئیس جمهور چین سه دوره ای شد و برای 
سومین بار به مقام دبیرکل حزب کمونیست چین رسید. پیش از این در هفته گذشته 
با حذف محدودیت دو دوره ای از قانون انتخابات ریاســت جمهوری چین عملا راه 
برای تداوم حضور او در قدرت برای یک دوره پنج ساله دیگر به عنوان رئیس جمهور 
چین هموار شد. در گذشته هر کسی در ساختار سیاسی حزب کمونیست تنها دو 
بار می توانست انتخاب شود، اما شی که در سال 2012 به قدرت رسید، این عرف 
سیاسی را در هم شکست و به قدرتمندترین رهبر چین پس از مائو در تاریخ این 

کشور تبدیل شد.
در همین راستا، هفته نامه »اکونومیست« در سرمقاله این هفته خود به گردهمایی 
کنگره حزب کمونیست و انتخاب دوباره شی جین پینگ پرداخته و نوشته است: 
وسواس کنترل، چین را ضعیف تر اما خطرناک تر می کند. به گزارش »اکونومیست«، 
»این یک امر منظم خواهد بود. از شانزدهم اکتبر، بزرگان حزب کمونیست چین 
برای کنگره پنج ســاله خــود در تالار بزرگ خلق در پکن گــرد هم می  آیند. در 
بحبوحه  ای که جای سوزن انداختن نیست، زمزمه  ای از اعتراض شنیده نخواهد شد 
و حزب کمونیست مثل همیشه درگیر وسوسه کنترل حداکثری است. در دولت 
شی جین پینگ، وسواس کنترل از هر زمان دیگری عمیق  تر شده است. پس از سه 
دهه گشایش و اصلاحات در زمان رهبران قبلی، چین تحت رهبری شی از بسیاری 
جهات، بسته  تر و خودکامه  تر شده است. هر اندازه نظارت گسترده  تر شده، سانسور 
نیز تشدید شده است. نیروهای حزبی در شرکت های خصوصی پراکنده شده اند و 

حفظ تسلط حزب بر قدرت، بر هر ملاحظه دیگری برتری دارد.
وسواس کنترل در استراتژی شی برای مقابله با کووید-19 نیز مشهود بود. هرچند 
قرنطینه اولیه چین، جان بســیاری را نجات داد، با این حال، مدت ها پس از آنکه 
بقیه جهان همزیســتی با کرونا را آموختند، چین همچنان با هر موردی به عنوان 
تهدیدی برای امنیت و ثبات اجتماعی برخورد می  کند و هنگامی که در منطقه  ای 
آلودگی ظاهر می شــود، به سرعت مناطق و شهرها قرنطینه می  شوند. برنامه های 
ردیابی اجباری تشخیص می  دهند که کدام شهروندان در نزدیکی فرد آلوده بوده  اند 
و سپس آنها را از حضور در فضاهای عمومی منع می  کنند. ناگفته نماند فردی که 
به این ترتیب برچسب  گذاری شده باشد، نمی  تواند وارد پکن شود تا مبادا در برهه 

حساس سیاسی موجب شیوع بیماری شود.
»اکونومیست« معتقد است حضور چنین فرد کنترل  گری در سطح اول قدرت 
برای چیــن و جهان، پیامدهای ناگواری خواهد داشــت. در داخل کشــور تمام 
تصمیمات مهم به عهده شخص شی است و ماشین سرکوب تحت اراده  اش مسئول 
اجرای فرمان  های اوســت. در خارج از کشور نیز او به دنبال راه  اندازی نظم نوینی 
در جهان اســت که برای حکومت  های مستبد ســازگارتر باشد. بر همین اساس، 
چین رویکرد دوگانه  ای در پیش گرفته است و در تلاش برای همکاری با نهادهای 
بین  المللی و بازتعریف اصول زیربنایی آنهاست. در حالی که حمایت کشورها را جلب 
می  کند، با تکیه بر قدرت اقتصادی، کشــورهای فقیرتر را به مشتری خود تبدیل 
کرده است. بی  تفاوتی چین در قبال سوءاستفاده های داخلی کشورها به مستبدان، 
فرصت به قدرت رسیدن می  دهد؛ چنانکه ترقی خود چین تبدیل به نمونه آرمانی 
برای کشورهای ناراضی از وضعیت موجود تحت رهبری آمریکا شده است. هدف 
شی این نیست که کشورهای بیشتری را شبیه چین کند بلکه هدفش، حفاظت از 
منافع چین و ایجاد هنجاری است که هیچ دولت مستقلی نیازی به فرمانبرداری در 
برابر حقوق بشر ندارد. »اکونومیست« در گزارش ویژه خود استدلال می  کند که شی 

می  خواهد نظم جهانی را مختل کند و ممکن است موفق شود.
غرب این وضعیت را نگران  کننده می  داند. هیچ رژیم مستبدی در تاریخ، منابعی را 
که چین مدرن در اختیار دارد، نداشته است. برخلاف رهبر یک کشور دموکراتیک، 
شی می  تواند تمام منابع کشور را به کار گیرد. اگر او تصمیم بگیرد چین بر فناوری  هایی 
مانند هوش مصنوعی یا داروها مسلط شود، سرمایه های دولتی و خصوصی به سمت 
تحقیقات سرازیر می  شوند. قدرت و اختیار عمل فردی می  تواند نتیجه دهد: چین 
احتمالا در زمینه هایی مانند مخابرات 5G و باتری از غرب پیشی گرفته است. هرچه 
اقتصادی قدرتمندتر رشد کند، به قدرت ژئوپلیتیک آن بیشتر اضافه می  شود؛ به  ویژه 
اگر بر برخی فناوری  های کلیدی تسلط پیدا کند، موجب وابستگی کشورهای دیگر 

می شود و استانداردهایی را تعیین می کند که آنها را محدود کند.
از نگاه »اکونومیست«، به همین دلیل است که دولت های غربی در حال حاضر، 
نوآوری چین را به عنوان تهدیدی برای امنیت ملی خود در نظر می  گیرند. بسیاری 
از کشــورها در حال افزایش یارانه برای صنایعی مانند تراشه  سازی هستند. دولت 
بایدن، پا را فراتر گذاشته و آشکارا به دنبال فلج کردن صنعت فناوری چین است. 
در 7 اکتبر، فروش تراشه های گران  قیمت به چین توسط شرکت های آمریکایی یا 
شرکت های خارجی که از کیت آمریکایی استفاده می  کنند، ممنوع شد. این امر، 
پیشرفت چین را در زمینه هایی مانند هوش مصنوعی و ابررایانه ها که آمریکا تهدید 
می  پندارد، کند می  کند. چنین اقدامی به مصرف  کنندگان چینی و شــرکت های 
خارجی نیز آسیب می  رساند و در نهایت ممکن است آنها را مجبور کند که راه های 

تازه  ای برای دور زدن قوانین جدید پیدا کنند.
به طور خلاصه، تحریم جدید، ابزار ناکافی است. همچنین نشان می  دهد که بایدن، 
هــرم قدرتی چین را بیش از حد قوی می پندارد و مدل آزادتر جهان دموکراتیک 
را دســت کم می  گیرد. وسواس شی برای کنترل ممکن است حزب کمونیست را 
قوی  تر کند، اما همچنین چین را ضعیف  تر از آن کرده است که در غیر این صورت 
می  توانســت باشد. استفاده از منابع برای دستیابی به اهداف ملی هرچند می  تواند 
کارساز باشد، اما اغلب ناکارآمد است: تخمین زده می  شود با میزان هزینه مشابه، 
شرکت های آمریکایی تقریبا دو برابر بیشتر از همتایان چینی خود نوآوری دارند. 
داشتن رهبری که از اعتراف به اشتباهات متنفر است، بهبود عملکرد آنها را دشوارتر 

کرده است.
در زمانی که شــی در تلاش اســت چین را به ابرقدرت تبدیل کند، اصرارهای 
اقتدارگرای او و حزب، چین را منزوی کرده اســت. ســد بزرگی، جریان ایده های 
خارجی را کند کرده و سیاست »کووید صفر«، حرکت در داخل و خارج از کشور را 
متوقف کرده است: دانشمندان چینی به جز شرکت در کنفرانس  های بین  المللی، از 
خروج از کشور منع شده  اند؛ مدیران چینی به سختی سفر می  کنند و تعداد مهاجران 
اروپایی در چین به نصف کاهش یافته است. حاکمان چین به انزوای کشور دامن 
می  زنند و چین کمتر پذیرای زندگی یا کار کردن برای خارجی  هاست. برای مثال، 
شرکت های خارجی باید داده های حساسی را که به خارج از کشور ارسال می  کنند، 
در دســترس دولت قرار دهند. دولت اغلب صاحب رقبای اصلی آنها نیز هست و 
همین امر، انگیزه کافی برای انجام تحقیق و توسعه در خارج از چین را فراهم می  کند.

در نهایت، سوابق حقوق بشر چین تضمین می  کند که متحدان واقعی کمی داشته 
باشد و همکاری با کشورهای پیشرفته در فناوری به شدت محدود شده است. چین 
ضعیف  تر از آن چیزی است که به نظر می  رسد و این تا اندازه  ای باعث راحتی خیال 
می  شود، اما همان طور که روسیه در دوران ریاست جمهوری ولادیمیر پوتین نشان 
داد، قدرت هایی بسیار کوچک  تر از چین نیز می  توانند خطرناک ظاهر شوند. چین 
منزوی  تر می  تواند به طرز جنگ  طلبانه  تری، ناسیونالیستی شود. تنها راهی که غرب 
دارد، این است که در صورت لزوم در مقابل چین بایستد؛ در غیر این صورت باید 
به همکاری ادامه بدهد. غرب باید صادرات حساس  ترین فناوری را محدود کند، اما 

فهرست را کوتاه نگه دارد.«
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فرصت امروز: سال هاست که پرداخت تسهیلات به یکی از چالش های 
شبکه بانکی کشــور تبدیل شده است؛ از یکسو مشتریان خوش حساب 
بــرای دریافت وام با موانع متعددی مواجه هســتند و از ســوی دیگر، 
بانک ها با اعطای تســهیلات به مشتریانی که بدحساب هستند، ریسک 
بالایی را متحمل می شوند. اینجاست که سامانه سمات به کار می آید و 

شکاف اطلاعاتی میان اعتباردهنده و اعتبارگیرنده را پوشش می دهد.
سامانه ســمات بانک مرکزی با هدف نظارت بر تسهیلات اعطایی نظام 
بانکی از ســوی بانک مرکزی شکل گرفته و مبتنی بر روش اعتبارسنجی 
است. »ســامانه متمرکز اطلاعات تســهیلات و تعهدات بانکی« یا همان 
ســمات، از جمله سامانه هایی است که بانک مرکزی در چند سال گذشته 
رونمایــی کرده و هدف بانک مرکــزی از راه اندازی آن، نظارت بر کمیت و 
کیفیت تسهیلات اعطایی بانک هاست. با این سامانه، رفتار اعتباری مشتریان 
در قبال تســهیلاتی که پیشتر دریافت کرده اند، کاملا مشخص می شود و 
بانک ها علاوه بر آنکه با توجه به سابقه اعتباری افراد می توانند به راحتی در 
قبال پرداخت تسهیلات به آنها تصمیم بگیرند، همچنین می توانند میزان 
تسهیلات، تعداد اقساط و آیتم های دیگر را هم تعیین کنند. بنابراین سامانه 
سمات، روند دریافت تسهیلات را برای مشتریانی که رفتار اعتباری مناسبی 
در قبال تعهدات پیشــین خود داشته اند، آسان تر خواهد کرد و برعکس، از 
ارائه تسهیلات و تعهدات به مشتریان بدحساب جلوگیری می کند. بررسی 
اعطای تسهیلات و دســته چک در شعب بانک ها، اعتبارسنجی و ارزیابی 

نظارتی از جمله کارکردهای این سامانه است.
ریسک های تسهیلات دهی بانک ها

مرکز پژوهش   های مجلس در گزارشــی به »بررســی عملکرد ســامانه 
متمرکز اطلاعات تســهیلات و تعهدات )سمات( بانک مرکزی« پرداخت. 
گزارش بازوی کارشناســی مجلس نشان می دهد که در سال 1401 مانده 
تسهیلات، حدود 50 درصد دارایی های شــبکه بانکی را تشکیل می دهد. 
بانک ها در اعطای تســهیلات، با ریســک هایی مواجهند که عدم مدیریت 
آنها می تواند رخدادهای نامطلوبی برای شــان در پی داشــته باشد. یکی از 
مهمترین ریسک های بانکی، ریسک اعتباری یا ریسک عدم ایفای تعهدات 
تسهیلات گیرنده است. شرط موفقیت بانک ها در مدیریت ریسک اعتباری، 
دسترســی به اطلاعات اعتباری موثق از متقاضیان تســهیلات است و در 
سایه دسترســی به اطلاعات صحیح است که بانک ها می توانند مشتریان 

خوش حساب را تشخیص داده و ریسک اعتباری را مدیریت کنند.
ضــرورت ایجاد ســامانه ســمات را می توان از جنبه   هــای مختلفی 
مورد بررســی قرار داد. یکی از این جنبه   ها، مدیریت ریســک اســت. 
شناســایی اهلیت اعتباری مشــتریان، از جمله روش های پیشگیری از 
ایجاد مطالبات غیرجاری شــبکه بانکی و کاهش ریسک اعتباری است. 
اعتباردهندگان با مشــکلات زیــادی برای آگاهــی از اهلیت اعتباری 
مشــتریان بالقوه مواجه هستند. شــکاف اطلاعاتی میان اعتباردهنده و 
اعتبارگیرنده که از آن به عدم تقارن اطلاعات یاد می شود، باعث خواهد 
شــد تا پدیده انتخاب معکوس پرداخت تسهیلات به افراد فاقد اهلیت، 
مخاطره اخلاقی عدم ایفای تعهد و نکول تسهیلات رخ داده و نهایتا خود 

را به شکل مطالبات غیرجاری نشان دهد.
زمانی که بانک بخواهد تسهیلاتی اعطا کند، تنها بخشی از اطلاعاتی 
را دارد که فرد متقاضی ارائه کرده و بسیاری از اطلاعات متقاضی را در 
اختیار ندارد. بنابراین در راستی آزمایی ادعای مشتری برای پرداخت به 
موقع اقساط تسهیلات، دچار مشکل می شود. این مشکل همان مشکل 

عدم تقارن اطلاعات اســت؛ چراکه بانک نمی تواند تنها بر اطلاعاتی که 
متقاضی تسهیلات ارائه می دهد، تکیه کند. بنابراین تمام اطلاعات قابل 
حصول در مورد متقاضی باید بررسی شود. از آنجا که قرارداد تسهیلات، 
یک توافق بازپرداخت در آینده اســت، متقاضی تســهیلات مایل است 
تا مشخصات ریســک خود را به درستی نشان ندهد، در نتیجه ارزیابی 
ریسک متقاضی، اهمیت زیادی دارد. حتی وقتی که متقاضی تسهیلات، 
فرد صادقی است، تســهیلات دهنده باز باید ادعایش را ارزیابی کند. به 
واســطه عدم تقارن اطلاعات، بانک ها شناخت درستی از مشتریان خود 
ندارند و ممکن است افراد پر ریسک با افراد کم ریسک اشتباه شوند. این 
موضوع باعث می شــود موسسه تسهیلات دهنده در اعطای تسهیلات به 
افراد اشــتباه کند. رفع مشــکل عدم تقارن اطلاعات، هم باعث افزایش 
کارایــی در اعطای تســهیلات بانک ها و هم منجر به کاهش ریســک 

اعتباری آنها خواهد شد.
مزیت اعتبار سنجی در سیاست گذاری

همان گونه که سامانه سمات در زمینه مدیریت ریسک اعطای تسهیلات 
از اهمیت بالایی برخوردار اســت، در زمینه حکمرانی و سیاست گذاری نیز 
اهمیت دارد. بانک مرکزی می تواند با استفاده از سامانه سمات بر فرآیندهای 
اعطای تســهیلات بانک ها نیز نظارت کند. به طور مثال، لازمه نظارت بر 
اجرای مقررات مربوط به تسهیلات و تعهدات کالا یا اشخاص مرتبط، این 
است که بانک مرکزی بتواند به صورت سیستمی، به اطلاعات تسهیلات و 
تعهدات دریافتی توسط اشخاص حقیقی و حقوقی دسترسی داشته باشد. 
همچنین تجمیع داده   های مربوط به تســهیلات و تعهدات بانک ها، شرط 
لازم برای سیاست گذاری اعتباری تلقی می شود و سامانه سمات در صورت 

تکمیل، چنین امکانی را فراهم می کند.
در شــرایطی که از اهمیت چنین ســامانه      ای آگاه هستیم، این سوال 
مطرح اســت که مدل کلان مطلوب این ســامانه چگونه است؟ گزارش 
مرکز پژوهش ها در پاسخ می گوید: مدل کلان سامانه متمرکز اطلاعات 
تســهیلات و تعهــدات در آیین نامه پیشــگیری از انباشــت مطالبات 
غیرجاری و ســایر مقررات مربوطه، این گونه تعریف شــده اســت که 
بانک ها پس از بررســی   های اولیه و موافقت با اعطای تسهیلات نسبت 
به اخذ شناســه پیگیری تسهیلات از بانک مرکزی اقدام می کنند. بانک 
مرکزی به    صورت سیستمی نسبت به بررسی شرایط متقاضی تسهیلات 
و احراز عدم ممنوعیت آن با اســتعلام از سایر سامانه   ها اقدام کرده و در 
صورت احراز شرایط، نسبت به ارائه شناسه پیگیری تسهیلات به صورت 
سیســتمی به بانک ها اقدام می کنند. همچنین بانک ها پس از دریافت 
شناســه پیگیری، اطلاعات تکمیلی تســهیلات و تعهدات را به همراه 
شناســه پیگیری دریافتی برای سامانه ارســال می کنند. سپس سامانه 
ســمات به عنوان بانک اطلاعات جامع تســهیلات و تعهدات، اطلاعات 
مربوطه را جمع آوری و بین شــبکه بانکی به اشتراک می گذارد. از این 
رو بانک ها موظفند قبل از ارائه تسهیلات و تعهدات، وضعیت مشتریان 
را در ســامانه سمات اســتعلام کنند و در صورتی که مشتری براساس 
مقررات مربوطه بدحســاب شــناخته شــود، مجاز به ارائه تسهیلات و 

تعهدات به آنها نیستند.
چالش های پنج گانه سامانه سمات

با وجود مزایایی که  ســامانه ســمات دارد، این سامانه با پنج چالش 
مهم نیز مواجه اســت. چالش نخست این است که تمام تسهیلات ثبت 
نمی   شوند. تسهیلات اعطایی که بانک ها و موسسات اعتباری غیربانکی 

در قالب کارت اعتباری می پردازند، در ســامانه سمات ثبت نمی   شوند، 
بلکه در ســامانه دیگری بــه نام مکنا )مرکز کنتــرل نظارت اعتباری( 
جمع می شــود که ایــن یک نقص جدی قلمداد می شــود. چالش دوم 
اینکه برخی اقلام اطلاعاتی مهم در ســامانه وجود ندارد. اگرچه از زمان 
پیاده سازی سامانه ســمات در طول سال ها اطلاعات موجود در سامانه 
بیشــتر شــده اســت، اما هنوز برخی از اقلام اطلاعاتی موردنیاز برای 
مقاصد مختلف سیاســتی و احتیاطی در ســامانه موجود نیست. برخی 
از این اطلاعات شامل اطلاعات اقساط پرداختنی )تعداد، میزان و زمان 
پرداخت اقساط(، اطلاعات زمانی بازپرداخت   ها، اطلاعات تعداد و میزان 
اقساط پرداخت نشده و مشخصات مربوط به تخصیص تسهیلات است.

چالش سوم، عدم صحت سنجی اطلاعات است. در واقع، اطلاعات درج 
شــده در ســمات، ادعایی اســت که بانک آن را به بانک مرکزی بیان 
می کنــد. قاعدتا اعتبار این داده ها منوط به صحت ســنجی این داده   ها 
توسط بانک مرکزی است. از آنجا که چنین ارزیابی توسط بانک مرکزی 
انجام نمی شــود و تقاطع گیری با ســایر ســامانه   های اطلاعاتی کشور 
نیز اتفاق نمی   افتد، صحت این اطلاعات محل تأمل اســت. عدم ارســال 
اطلاعات کافی توسط بانک ها، چالش بعدی سمات است. به دلیل اینکه 
عدم ثبت تسهیلات در سامانه ضمانت اجرایی کافی ندارد، طبیعی است 
که برخی از تسهیلات در سامانه سمات ثبت نشوند که بررسی ها همین 
امر را تایید می کند و برخی از بانک ها از ارسال کامل اطلاعات تسهیلات 
و تعهدات به سامانه سمات خودداری می کنند. نهایتا عدم یکپارچه سازی 
اطلاعات تســهیلات و تعهدات و وجود سامانه   های متعدد باعث کاهش 
اثربخشی اطلاعات در راستای ارتقای سیاستگذاری شده است، بنابراین 
لازم است سامانه   های مرتبط در بانک مرکزی یکپارچه شوند و اطلاعات 
اعتباری از سامانه   های مختلف در یک سامانه مثل سمات تجمیع شود. 
در نتیجه به جای اینکه بانک ها در چهار سامانه اطلاعات را وارد کنند، 
یکپارچه سازی سامانه ها این امکان را فراهم می کند که با ثبت اطلاعات 
در یک سامانه، این موضوع در باقی سامانه های بانک مرکزی به اشتراک 

گذاشته شود.

مدل جدید اعتبار سنجی برای وام دهی بانک ها بررسی شد

5 چالش سامانه سمات
حملونقلریلی

میزان افزایش حقوق کارمندان و بازنشستگان مشخص شد
جزییات جدید افزایش حقوق ها

میزان افزایش حقوق کارمندان و بازنشستگان کشوری و لشکری 
که روز یکشــنبه در کمیســیون برنامه و بودجه مورد بررسی قرار 
گرفت، در نهایت بالاتر از مبلغ پیشــنهادی دولت تصویب شــد و 
دولت نیز در این زمینه انعطاف نشــان داد که بر این اســاس قرار 
است حقوق کارمندان حدود 300 هزار تومان و حقوق بازنشستگان 
حدود 750 هزار تومان بیشــتر از مبلغ پیشــنهادی دولت افزایش 
یابد. به گزارش ایســنا، لایحه متناسب ســازی حقوق کارمندان و 
بازنشستگان کشــوری و لشکری در فرآیند بررســی و ارزیابی در 
نشســت ها و جلســات مجلس با تغییراتی همراه شد و کلیات آن 
به تصویب رســید. این تغییرات دقیقــا در زمینه ای اتفاق افتاد که 
پیش از آن، رئیس سازمان برنامه و بودجه کشور، تغییر نکردن آن 
را درخواست کرده بود. مسعود میرکاظمی در جلسه علنی مجلس 
روز یکشــنبه درباره لایحه متناسب سازی حقوق کارکنان دولت و 
بازنشستگان لشکری و کشــوری گفت که »از نمایندگان خواهش 
می کنیم تحت هیچ عنوانی ســقف پیش بینی شــده از سوی دولت 
را افزایــش ندهند. این مبلغ در اختیار مجلس اســت و هر طور که 
می خواهند درخصوص آن تصمیم گیری کنند و نباید ســقف دولت 
افزایش یابد، اما براســاس آنچه نوشــته شــده بین 20 تا 30 هزار 
میلیارد تومان ســقف بالا رفته است که انتظار داریم این بازگردد و 

اصلاحات انجام شده در آن صورت گیرد.«
حتی حمیدرضا حاجی بابایی، رئیس کمیســیون برنامه و بودجه 
نیــز درباره کلیات این لایحه این گونــه توضیح داد که »900 هزار 
تومان به بازنشســتگان و یک میلیون تومان به کارمندان شــاغل 
اضافــه کردیــم، پیش بینی دولت در منابع تا بــه امروز به ما اعلام 
شــد، ما نیز چهار روز از هشــت صبح تا 10 شــب جلسه تشکیل 
دادیم و درخصوص اعداد و ارقام صحبت کردیم تا نه مشکلی برای 
دولت ایجاد شــود و هم بتوانیم وضعیت بازنشستگان و کارمندان را 

ساماندهی کنیم.«
اما با وجود این صحبت ها، به نظر می رســد که تصمیمات درباره 
جزییــات و میزان افزایش حقوق تغییر کرده اســت؛ چراکه پس از 
مصوبه روز یکشــنبه کمیســیون برنامه و بودجــه مجلس، مهرداد 
گودرزوند چگینی، نایب رئیس این کمیسیون در گفت وگو با ایسنا، 
اعلام کرد که »افزایش حقوق کارکنان دولت و بازنشستگان لشکری 
و کشــوری به جای شهریور، از اول مهرماه اجرا می شود؛ بنابراین 5 
درصد به منابع پیش بینی شده دولت برای اجرای این لایحه اضافه 
شــده که این منابع به پایه حقوق کارکنان دولت و بازنشســتگان 
کشــوری و لشــکری اضافه خواهد شــد.« به گفتــه نایب رئیس 
کمیســیون برنامه و بودجه مجلس، »حقوق بازنشستگان لشکری 
و کشــوری به جای 900 هزار تومان، حــدود یک میلیون و 400 
هــزار تومان تا یک میلیون و 600 هزار تومان افزایش پیدا می کند. 
همچنین به میزان حقوق کارکنان دولت حدود یک میلیون و 300 
هزار تومان تا یک میلیون و 350 هزار تومان اضافه می شود که این 

مبلغ بدون محاسبه حق اولاد و حق عائله مندی است.«
در این وضعیت، سقف در نظر گرفته شده برای اجرای این لایحه 
از حدود 80 هزار میلیارد تومان پیش بینی شــده هم فراتر خواهد 
رفــت که البته هنوز منابع آن به صورت واضح شــرح داده نشــده 
است، اما به نظر می رسد که میرکاظمی به نمایندگی از دولت، این 
تغییرات را پذیرفته اســت؛ چراکه در حاشــیه نشست روز دوشنبه 
کمیســیون برنامه و بودجه درباره این تغییرات اعمال شده، گفت: 
»دولــت لایحه ای را بــرای ترمیم حقوق کارکنان و بازنشســتگان 
در ماه های باقی مانده ســال ارائه کرد که مجلس شــورای اسلامی 
تغییراتــی در متن لایحه ایجاد کرد. امروز در صحن تصویب شــد 
که لایحه برای بررســی بیشتر به کمیسیون برنامه و بودجه برگردد 
تا با مشــارکت دولت نهایی شود.« به گفته رئیس سازمان برنامه و 
بودجه، »این افزایش حقوق شــامل کارمندان دولت و بازنشستگان 
لشــکری و کشوری خواهد شــد که جزییات این لایحه در نشست 
امروز کمیسیون بررســی و درباره موارد اختلافی توافق شد. تلاش 
شد که سقف بودجه رعایت شــود، هرچند امروز مقداری از سقف 
بیشتر شــد، اما دولت انعطاف نشــان داد تا این موضوع حل شود 
و بتوانیــم لایحه مذکور در صحن مجلس، فردا )سه شــنبه( مطرح 

شود.«
میرکاظمــی درباره میــزان افزایش حقوق نیز افــزود: »حقوق 
شــاغلان یک میلیون تومان و حقوق بازنشســتگان نیز 900 هزار 
تومان افزایش می یابد. برای عائله مندی 200 هزار تومان و برای هر 
فرزند 100 هزار تومان به حقوق اضافه خواهد شــد. البته موضوعی 
هم مطرح شد که به بازنشستگان درصد بیشتری پرداخت شود که 

جمع بندی شد و اگر در صحن رأی بیاورد، انجام می شود.«
بنابرایــن با توجه به اینکه بین مجلس و دولت بر ســر بالابردن 
ســقف منابع پیش بینی شــده برای افزایش حقــوق کارمندان و 
بازنشستگان توافقاتی صورت گرفته، باید دید که منابع لازم و البته 
پایدار برای این تصمیم از کجا تامین خواهد شد. امید می رود طبق 
وعده داده شــده، این منابع به گونه ای تامین شــود که بدون خلق 

پول و استقراض باشد.
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ارزش بازار مسکن پایتخت به 20 هزار میلیارد رسید
رکود مسکن در نیمه 1401

ارزش بازار مسکن شهر تهران در شهریورماه 1401 به عنوان کسادترین 
مقطع در نیمه اول امســال به بیش از 20 هزار میلیارد تومان رســید. به 
گزارش ایسنا، صحبت از رکود مسکن که می شود بعضا این تصور به وجود 
می آید که بازار خرید و فروش قفل شده است. شهریور امسال اما در همین 
بــازار بالغ بر 6 هزار و 33 فقره معامله صــورت گرفت که 530 فقره آن، 
واحدهایی با قیمت بیش از 80 میلیون تومان در هر متر مربع بوده است. 
از سوی دیگر، اگرچه متوسط قیمت مسکن در شهر تهران به 43 میلیون و 
260 هزار تومان رسید، 41 درصد حجم معاملات به واحدهای بالای متری 

45 میلیون تومان تعلق داشت.
درخصوص متراژ نیز رتبه اول به آپارتمان های 50 تا 60 متر با ســهم 
14.8 درصــدی از کل قراردادهای خریــد و فروش تعلق گرفت، اما بیش 
از 71 درصد معاملات در واحدهای بالای 60 متر منعقد شــد. درخصوص 
فراوانی معاملات براســاس ارزش هر واحد مســکونی، بالاترین ســهم به 
آپارتمان های 1 تا 1.5 میلیارد تومان با سهم 13.9 درصد از کل معاملات 
تعلق داشت و این در حالی است که 80.8 درصد قراردادها را خانه های با 
ارزش بالای 1.5 میلیارد تومان به خود اختصاص دادند و 7.9 درصد از این 
رقم را خانه های با ارزش بیش از 10 میلیارد تومان از آن خود کردند. با این 
حساب، 476 واحد با ارزش بالای 10 میلیارد تومان در شهریورماه امسال 
در پایتخت معامله شده اســت که ارزش کل آن به 4760 میلیارد تومان 
می رسد. از طرف دیگر، در صورتی که واحدهای بالای 100 متر که حدود 
27.2 درصد از کل معاملات را در بر گرفته در متوسط 43 میلیون و 260 
هزار تومانی قیمت هر متر مربع ضرب کنیم، ارزش هر واحد مسکونی به 
4 میلیارد و 321 میلیون تومان و ارزش کل معاملات آپارتمان های بالای 

100 متر به 7086 میلیارد تومان می رسد.
به طور کلی، اگر متوســط قیمت هر متــر مربع یعنی به 43 میلیون و 
260 هزار تومان را در میانگین متراژ واحدهای معامله شــده در تهران که 
غالبا حدود 80 متر می شود، در هم ضرب کنیم، به عدد 3 میلیارد و 475 
میلیون تومان برای هر واحد می رسیم. با ضرب این عدد به تعداد معاملات 
مســکن شهر تهران در شهریورماه، رقم 20 هزار و 858 میلیارد تومان به 
دســت می آید که می تواند ارزش بازار مســکن شهر تهران در شهریورماه 

1401 باشد.

مسکن

فرصت امروز: شاخص کل سهام روز دوشنبه برای سومین روز متوالی در 
این هفته با کاهش ارتفاع روبه رو شد تا بیم و امید ها درخصوص سرنوشت 
بازار ســهام همچنان ادامه داشته باشــد. پس از آنکه دماسنج اصلی تالار 
شیشه ای در معاملات هفته گذشته در آستانه سقوط به سطح 1.2 میلیون 
واحدی قرار گرفت، با رشــد 15 هزار واحدی در دو روز پایانی هفته - به 
واسطه انتشــار اوراق تبعی - از ورطه ســقوط گریخت و با ثبت بازدهی 
هفتگی مثبت 0.45 درصدی پس از هفت هفته بار دیگر ســبزپوش شد. 
در نخستین روز هفته جاری اما شاخص های بورسی مجددا به روند نزولی 
بازگشــتند و نماگر اصلی بازار 0.14 درصد و نماگر هــم وزن بازار 0.18 
درصد افت کرد. در معاملات روز یکشنبه نیز نماگر اصلی بازار 0.47 درصد 
و نماگر هم وزن بازار 0.74 درصد دیگر کاهش یافتند. نهایتا در معاملات 
سومین روز از آخرین هفته مهرماه، 0.02 درصد دیگر از ارتفاع نماگر اصلی 
و 0.09 درصد از نماگر هم وزن بازار کاســته شــد تا نوسان بورس در کف 

کانال 1.3 میلیون واحد کماکان ادامه داشته باشد.
بــه گفته تحلیلگران بورســی، عوامل متعددی از جملــه رکود اقتصاد 
جهانی، کاهش قیمت مواد پایه و رشــد نرخ بهــره بین بانکی در ریزش 
شــاخص ها نقش دارند و بر همین اساس، خروج فزاینده نقدینگی از بازار 
سهام همچنان ادامه دارد. البته بورس بازان بر این باورند که مشکل اصلی 
بازار سهام بیش و پیش از هر چیز، فقدان اطمینان و افزایش تردیدها برای 
ســرمایه گذاری در تالار شیشه ای است و به همین دلیل، شرط رونق بازار 

سهام بیش از آنکه ارزندگی سهام باشد، جلب اعتماد سهامداران است.
تداوم بیم و امید در بازار سهام

ســوت پایان معاملات بازار سهام در روز گذشته در حالی به صدا درآمد 
که شــاخص کل بورس تهران در ادامه سیر نزولی این هفته برای سومین 
روز متوالی در محدوده منفی قرار گرفت و 0.02 درصد از ارتفاع آن کاسته 
شد. کارشناسان در ابتدای هفته جاری پیش بینی کرده بودند که بازدهی 
مثبت بورس در هفته ای که گذشت، عمدتا به دلیل ایجاد فضای حمایتی 
نسبت به سطح روانی 1.3 میلیون واحد بوده است و بنابراین انتظار می رود 
که روند نزولی بورس با شــیب ملایم تری در هفته پیــش رو ادامه یابد. 
پیش بینی ای که البته به حقیقت پیوست و شاخص کل بورس در سه روز 

گذشته حدود 8 هزار واحد کاهش ارتفاع داده است.
امــا از جمله عواملی که به رکود بورس دامن زده، رشــد نرخ بهره بین 
بانکی است. یک کارشناس بازار سهام در این باره می گوید: »تاثیر نرخ بهره 
به صورت ورود و خروج نقدینگی به بازار خود را نشان می دهد.« به گفته 
»علی خوش طینت«، »تاثیر مســتقیم نرخ بهره از طریق بازارهای موازی 
و تغییر شرایط کسب و کار و اثر مستقیم آن طبق فرمول گوردن به بازار 
سهام تحمیل می شود. اگر افراد در شرایطی قرار دارند که انتظارات نسبت 
به نرخ بهره صعودی و یا نزولی است، اثر نرخ بهره به صورت مستقیم و یا 
غیرمستقیم بر بازار تحمیل شده و این اثر به صورت ورود و خروج نقدینگی 

به بازار خود را نشان می دهد.«
او با اشــاره به نرخ بهره به عنوان یک متغیر مســتقل که اثر مستقیم و 
غیرمستقیم بر بازار سهام دارد، به »سنا« توضیح می دهد: »اثر سیاست های 
بانک مرکزی بر روی نرخ بهره زودتر از هر تصمیم دیگری در بازار، خود را 
نشان می دهد و این اثر از اساس تحلیلی بوده و متأثر از نوسانات متغیرهای 
اقتصادی در بخش های دیگر است. بر همین اساس پیش بینی می شود که 
در صورت ادامه وضع کنونی، متغیر نرخ بهره در کنار سایر متغیرها تاثیر 
منفی بر بازار خواهد داشــت. تداوم وضعیت حاضــر بازار تا حدود زیادی 
به شــرایط ناترازی بانک ها برمی گردد و تا مادامی که سیاست اثرگذاری 
از ســوی بانک مرکزی انجام نشــود و کنترلی صورت نگیرد، شاهد ورود 
نقدینگی به بازار سرمایه نخواهیم بود.« به عقیده »خوش طینت«، »آتش 
تورم در غرب و شــروع ســویه جدید کرونا در چین باعث شده است که 
بازارهای جهانی وضعیت خاصی را تجربه و کمتر کارشناســی این روزها 
چشم انداز مثبتی را برای بازار سهام ترسیم  کند. با توجه به اینکه بازارهای 
جهانی در زمانی که روند صعودی در پیش گرفته بودند، بازار ســهام رشد 
خاصی را تجربه نکرد، به همین دلیل نمی توان انتظار داشت که در صورت 

وقوع رکود سخت، بازار شاهد ریزشی جدی باشد.«
شاخص های بورسی درجا زدند

روند نزولــی بورس تهران در هفتــه جاری ادامه یافت و در ســه روز 
معاملاتی گذشته حدود 8 هزار واحد از ارتفاع شاخص کل بورس کم شد. 
در جریان معاملات روز دوشــنبه 25 مهرماه، شاخص کل بورس تهران با 

کاهش 190 واحدی )0.02 درصد( به تراز یک میلیون و 311 هزار واحد 
و شــاخص هم وزن با 335 واحد )0.09 درصد( کاهش به رقم 376 هزار 
و 205 واحد رســید. بیش از 4 میلیارد و 808 میلیون سهم، حق تقدم و 
اوراق بهــادار به ارزش 23 هزار و 463 میلیارد ریال در بورس اوراق بهادار 

تهران دادوستد شد.
گروه خودرو در جریان معامــلات این روز با 23 هزار و 379 معامله به 
ارزش یک هزار و 527 میلیارد ریال در صدر گروه های بورســی ایســتاد. 
همچنیــن به ترتیب گروه فرآورده های نفتی با 13 هزار و 901 معامله به 
ارزش یــک هزار و 200 میلیارد ریال، گروه فلزات اساســی با 17 هزار و 
195 معامله به ارزش یک هزار و 151 میلیارد ریال، گروه غذایی بجز قند 
با 13 هزار و 702 معامله به ارزش 920 میلیارد ریال و گروه شیمیایی با 
14 هزار و 71 معامله به ارزش 560 میلیارد ریال در صدر برترین گروه ها 

قرار گرفتند.
شــرکت پالایش نفت اصفهان با 608 واحد، صنایع پتروشــیمی خلیج 
فــارس با 391 واحد، پالایش نفت بندرعباس با 358 واحد، پالایش نفت 
تهــران با 145 واحد و ملی کشــت و صنعت و دامپــروری پارس با 95 
واحد بیشــترین تاثیر مثبت را بر رشد شاخص کل داشتند. در مقابل اما 
کشتیرانی جمهوری اسلامی ایران با 287 واحد، معدنی و صنعتی چادرملو 
با 285 واحد، پتروشیمی فناوران با 272 واحد، صنعتی و معدنی گل گهر 
با 160 واحد و فولاد مبارکه اصفهان با 141 واحد با تاثیر منفی بر رشــد 

شاخص همراه شدند.
در آن ســوی بازار نیز شــاخص کل فرابورس با کاهش 40 واحدی به 
رقم 17 هزار و 798 واحد رســید. در این بازار بیش از 5 میلیارد و 948 
میلیون ســهم، حق تقدم و اوراق بهادار به ارزش یک میلیون و 382هزار 
و 615 میلیارد ریال دادوستد شد. بهمن دیزل با 5 واحد، اعتباری ملل با 
4 واحد، داروســازی دانا با 3 واحد، فرابورس ایران و پتروشیمی مارون هر 
کدام با 2 واحد بیشترین تاثیر مثبت را بر رشد شاخص فرابورس داشتند. 
همچنین پلیمر آریاساســول با 14 واحد، پتروشیمی زاگرس با 13 واحد، 
آهن و فولاد غدیر ایرانیان با 6 واحد، سرمایه گذاری صبا تامین با 5.8 واحد 
و بیمه اتکایی ایرانیان با 4 واحد با تاثیر منفی بر رشد شاخص همراه شدند.

نماگر اصلی تالار شیشه ای 0.02 درصد دیگر ریخت

سومین افت متوالی شاخص سهام

بــــورس تلفن مستقیم: 486073290 www.forsatnet.ir

88936651

سه شنبه
26 مهر 1401

شماره 2109



دچار خودتحریمی هستیم
صادرات 50 میلیارد دلاری
برای ایران شوخی است!

رئیس سازمان توسعه تجارت می گوید مهمترین اقدام این 
سازمان از زمان آغاز به کار دولت سیزدهم، تلاش برای تدوین 
یک راهبرد کلان برای تجارت خارجی کشــور بوده اســت؛ 
موضوعی که پیش از این کمتر به آن توجه شده بود، اما امروز 

ابعاد دقیقی از آن مشخص شده است.
به گزارش ایسنا، با وجود تداوم تحریم های اقتصادی آمریکا 
علیه ایران در طول بیش از چهار ســال گذشــته، بررســی 
آمارهای تجاری ایران نشان می دهد که پس از عبور از شوک 
شیوع جهانی کرونا، آمارهای تجارت بهبود یافته و از نیمه دوم 
سال 1400، روند صعودی صادرات غیرنفتی ایران آغاز شده و 

در این مدت ادامه پیدا کرده است.
سازمان توســعه تجارت ایران در ماه های گذشته روزهای 
پرکاری را تجربه کرده اســت. ســفرهای مــداوم رئیس این 
ســازمان به کشورهای همسایه و کشــورهای شرق آسیا در 
ماه های گذشته موجب نهایی شدن توافق های تجاری تازه و 
تفاهم برای آغاز همکاری های جدید شده است. از سوی دیگر 
پیگیری نهایی شدن توافق نامه تجارت آزاد با اتحادیه اوراسیا 
و نهایی شــدن عضویت ایران در اجلاس شانگهای مقدمات 
تازه ای برای ثبت آمارهای تجاری و صادراتی جدید به وجود 

آورده است.
علیرضــا پیمان پاک  معاون وزیــر صنعت، معدن و تجارت 
و رئیس سازمان توســعه تجارت  با حضور در ایسنا، به ارائه 
جزییاتــی از برنامه ریزی این ســازمان برای توســعه تجارت 
پرداخــت. او در ایــن گفت وگو از برنامه ریــزی برای تدوین 
راهبرد تجارت خارجی ایران خبر داد و گفت که با اســتفاده 
از این راهبرد، فعال کردن تمام ظرفیت های اقتصادی داخلی 
کشــور و توسعه روابط خارجی با کشورهای همسایه، منطقه 
و کشــورهایی از شرق آسیا و آفریقا می توان انتظار داشت که 
صادرات غیرنفتی ایران در آینده نزدیک افزایش قابل توجهی 

پیدا کند.
متن این گفت وگو به شرح زیر است:

با گذشت حدود 15 ماه از آغاز به کار رسمی دولت سیزدهم، 
اصلی ترین اولویت هایی که در طول ماه های گذشــته از سوی 
ســازمان توســعه تجارت پیگیری شــده اند به کدام بخش 

اختصاص داشته است؟
یکی از اصلی ترین موضوعاتی که ما از روز نخست کار خود 
با آن مواجه شــدیم، این بود کــه در تجارت خارجی ما یک 
راهبــرد کلان و همه جانبه وجود نداشــت. اینکه ما بدانیم 
تجارت خارجی در اقتصــاد ایران چه نقش و جایگاهی دارد، 
برای این موضوع باید چه نقشــه راهی تعریف شود و نهادها، 
ســازمان ها و بخش خصوصی چه نقشــی در این فرآیند ایفا 
کنند مسائل مهمی بود که باید به آن پرداخته می شد. ریاست 
محترم جمهور نیز از ابتدای کار خود وعده هایی در این زمینه 
داده بودند که در نهایت تصمیم گرفتیم در ســازمان توسعه 
تجــارت تمرکز خود را بر روی تعریف برنامه ای قرار دهیم که 
در نتیجه آن توســعه تجارت خارجی ایران در چارچوب یک 

راهبرد کلان تعریف شود.
این راهبرد با چه هدف و براساس چه برنامه ای پیگیری 

خواهد شد؟
یکی از اصلی ترین موضوعاتی که باید به آن توجه می کردیم، 
در نظر گرفتن اهداف براســاس واقعیت ها بود. برای مثال در 
زمان تنظیم برنامه ششــم توسعه اعلام شده بود که تا پایان 
این برنامــه میزان صادرات ایران باید بــه 120 میلیارد دلار 
در ســال برسد که اساسا مشخص نیســت این هدف به چه 
شکل و براساس چه واقعیتی در نظر گرفته شده بود. از سوی 
دیگر ما باید مســائلی مانند بحث های سیاسی یا مشکلات و 
محدودیت های مربوط به تحریم را در نظر می گرفتیم. بر این 
اســاس اعلام کردیم که تا پایان دولت ســیزدهم یعنی سال 
1404 میــزان صادرات غیرنفتی ایران بــه 70 میلیارد دلار 
خواهد رســید که برنامه ریزی در این زمینه آغاز شده و رشد 
مداوم صادرات در ماه های گذشــته نیــز این موضوع را تایید 

می کند.

نماگربازارسهام

عضو هیأت علمی دانشکده مهندسی خودرو دانشگاه علم و صنعت ایران 
درخصوص عضویت ایران در پیمان شانگهای و تاثیر آن بر صنعت خودرو 
گفت اینکه عضویت ایران در پیمان شانگهای می تواند فرصت و یا تهدیدی 
برای صنعت خودرو کشور باشد به شدت تحت تاثیر نحوه سیاست گذاری 

دولتمردان است.
امیرحسن کاکایی در گفت وگو با خبرنگار خبرخودرو، با اشاره به اهمیت 
عضویت ایران در پیمان شــانگهای اظهار داشت: عضویت در پیمان های 
بین المللی در دنیــای تجاری امروز یک ضرورت اســت؛ چراکه این نوع 
پیمان ها تاثیر بســزایی در تســهیل روابط تجاری کلان و رشد اقتصادی 

کشورهای عضو دارد.
وی در ادامه به تاثیرات پیمان شــانگهای بر صنعت خودرو اشــاره کرد 
و گفــت: اینکه عضویــت ایران در پیمان شــانگهای می تواند فرصت و یا 
تهدیدی برای صنعت خودرو کشور باشد قابل پیش بینی نیست؛ چراکه در 

پیمان های بین المللی هر کشوری به دنبال منافع خود است.
این کارشــناس صنعت خودرو حضور ابرتولیدکنندگان خودرویی نظیر 
هند و چین را مانعی برای ورود ایران به بازار شــانگهای دانســت و گفت: 
اگرچه پیمان شانگهای بازار بزرگی است، اما چین اجازه ورود ایران به این 
بازار را نمی دهد و ممکن است پیمان شانگهای از این جهت زمینه ساز فتح 

بازار ایران توسط چینی ها شود و تنها امید ما روسیه است که می تواند بازار 
صادرات خوبی برای ایران باشــد. کاکایی افزود: به رغم اینکه روابط ایران 
و چین تاکنون به نفع صنعت خودرو ما بوده اما روابطی مبتنی بر تحریم 
بوده است. به همین دلیل در شرایط فعلی پیش بینی اینکه پیمان شانگهای 
می تواند موجب بهبود روابط ناشی از تحریم ها بین ایران و کشورهای عضو 

این پیمان به خصوص چین شود دشوار است.
وی پیمان شانگهای را تیغی دو لبه برای صنعت خودرو کشور دانست و 
اذعان داشت: نکته نگران کننده در پیمان شانگهای تعطیلی صنعت خودرو 
و قطعه ســازی ما به واسطه حضور چینی ها در این پیمان است زیرا چین 
از قطب های خودروســازی و قطعه ســازی در جهان است و از این جهت 

می تواند تهدیدی برای صنعت خودرو و قطعه کشور باشد.
عضو هیأت علمی دانشــکده مهندســی خودرو دانشگاه علم و صنعت 
تاکید کرد: تاثیرات پیمان شــانگهای بر صنعت خودرو به شدت به نحوه 
سیاست گذاری دولتمردان و جزییات این پیمان بستگی دارد که متاسفانه 
با بهبود روابط ایران و چین در شش ماه گذشته سیاست ها به نحوی بوده 

که موجب هجوم چینی ها به بازار ایران شده است.
کاکایی درباره استفاده از ظرفیت قطعه سازی کشور در پیمان شانگهای 
اظهار داشــت: با وجود چین و هند که از قطب های بزرگ قطعه سازی در 

جهان هستند و قطعات خودرو را با تیراژ بالا و قیمت پایین تولید می کنند 
بعید است قطعه سازان ما بتوانند صادرات قطعه داشته باشند زیرا از لحاظ 

قیمت قابل رقابت با آنها نیستیم.
وی از تسهیل واردات قطعه به کشــور به واسطه پیمان شانگهای ابراز 
نگرانی کرد و گفت: از آنجا که پیش از این نیز راه ورود قطعات خودرو به 
کشور هموار شده به نظر می رسد عضویت ایران در پیمان شانگهای واردات 

قطعات به کشور را تسهیل کند.
این کارشناس صنعت خودرو خاطرنشان کرد: ممکن است قیمت پایین 
انرژی در کشــور و تولید قطعات انرژی بر فرصتی برای رقابت ما در بازار 
شانگهای باشد، اما در مجموع برای تعامل با دنیا باید محتاطانه عمل کنیم 
زیرا برای رقابت با دنیا نیازمند برنامه ای منســجم هســتیم که متاسفانه 
طی ســال های اخیر به دلیل کاهش ســرمایه گذاری ها در صنعت خودرو 
و فرســودگی تجهیزات قطعه سازی و خودروســازی این فرصت را نیز از 

دست داده ایم.
کاکایی در پایان گفت: امیدوارم برای دستیابی به بازار شانگهای تدابیر 
خوبی از سوی سیاســت گذاران اتخاذ شود در غیر این صورت می توان با 
قاطعیت گفت پیمان شانگهای نه تنها فرصت خوبی برای صنعت خودرو 

نیست بلکه این صنعت را به سوی مونتاژکاری پیش خواهد برد.

پیمان شانگهای؛ تیغی دو لبه برای صنعت خودرو کشور

دبیر انجمن صنعت موتورســیکلت ایران با توجه بــه حجم واردات در 
صنعت موتورسیکلت درخصوص اثرگذاری آن بر داخلی سازی و خودکفایی 

در این صنعت به بیان پاره ای از توضیحات پرداخت.
بهمن ضیاء مقدم در گفت وگو با خبرنگار خبرخودرو، در پاســخ به این 
پرســش که آیا حجم واردات در صنعت موتورسیکلت می تواند به عنوان 
مانعی در داخلی ســازی و خودکفایی در این صنعــت عمل نماید، اظهار 
داشت: در صنعت موتورسیکلت صرفا تکیه بر واردات نیست به طوری که 
از قطعات تولید داخل استفاده نشود. محاسبه تیراژ تولید موتورسیکلت و 
تیراژ قطعات وارداتی به شــکل سی کی دی حجم موردنیاز برای واردات و 
اســتفاده از قطعات تولید داخل برای برخی از مدل های موتورسیکلت را 

نشان می  دهد.
وی افــزود: قطعات کم تیــراژ همچون تیــوپ، تایر، زنجیــر و باتری 
همگی در داخل تولید می شــود و در داخل مورد اســتفاده قرار می گیرد. 
موتورســیکلت های با تیراژ پایین که قطعات آنها ساخت داخل ندارد، اگر 

تولید داخل آنها توجیه اقتصادی نداشــته باشد به ناچار نسبت به واردات 
آنها اقدام می شود.

دبیــر انجمن صنعــت موتورســیکلت ایــران درخصــوص وضعیت 
موتورســیکلت های کاربراتوری فعال در سطح کشور گفت: شماره گذاری 
موتورســیکلت های کاربراتوری از سال 95 ممنوع شــد و از ابتدای سال 
96، تمامی موتورسیکلت ها انژکتوری هستند. تعداد کاربراتوری ها همچنان 
بیش از انژکتوری ها است، اما ممکن است تمامی این موتورسیکلت ها در 

حال تردد نبوده و در پارکینگ ها متوقف باشند.
ضیــاء مقدم تصریح کرد: در حال حاضر ماده 8 قانون هوای پاک ابطال 
شده و مبنای فرســودگی موتورسیکلت ها از 15 سال است اما در صورت 
اخذ گواهی معاینه فنی منعی برای تردد و خرید و فروش موتورســیکلت 
وجــود ندارد مگر پس از رد دو مرتبــه در معاینه فنی که موجب الزام به 

اسقاط می شود.
وی درخصوص شرایط تولید موتورسیکلت های انژکتوری در مقایسه با 

سال هایی که موتورسیکلت کاربراتوری به تولید می رسید، تصریح کرد: در 
سال نخست تولید موتورسیکلت انژکتوری به دلیل اینکه تکنولوژی جدید 
بود، کاهش شدید تولید موتورسیکلت به دلیل کاهش تقاضا وجود داشت.
دبیر انجمن صنعت موتورسیکلت ایران ادامه داد: اگر مبنای اسقاط تنها 
اخذ گواهی معاینه فنی نباشــد و سایر شــرایط اسقاط و سن فرسودگی 
نیز لحاظ شود، بیشــترین تعداد موتورسیکلت های فعال در سطح کشور 

انژکتوری خواهند بود که به کاهش آلایندگی کمک می کند.
ضیاء مقدم گفت: در حال حاضر به دلیل فقدان ابزار کنترلی و سیستمی، 
مراجعه مالکان موتورســیکلت به صفر رسیده و شــاهد تردد بسیاری از 

موتورسیکلت های انژکتوری و کاربراتوری هستیم.
وی در پایان خاطرنشان کرد: آمار تولید و تقاضا در مقایسه با سال های 
قبل از 95، کاهش شدید داشــته در سال 95 تیراژ تولید سالانه 400 تا 
500 هزار دســتگاه بود و تا پایان سال جاری با نگاه خوش بینانه میانگین 

تولید 200 تا 250 هزار دستگاه خواهد بود.

عضو کمیسیون صنایع و معادن مجلس شورای اسلامی از اصلاح قانون 
ساماندهی صنعت خودرو و اصلاح لایحه دولت مبنی بر چگونگی فرآیند 

اسقاط خودرو خبر داد.
روح الله عباسپور در گفت وگو با خبرنگار خبرخودرو، در تشریح نشست 
روز گذشــته کمیســیون متبوع خود اظهار داشت: در جلسه روز گذشته 
کمیســیون صنایع لایحه دو فوریتی الحاق یک تبصره به ماده 10 قانون 
ساماندهی صنعت خودرو مصوب 1401 ارجاعی از صحن علنی با حضور 
فاطمی امین وزیر صمت، اعضای کمیسیون، نمایندگان مرکز پژوهش ها 
و داریوش امانی معاون وزیر صمت و رئیس سازمان راهداری و حمل  ونقل 

جاده ای مورد بررسی قرار گرفت.
وی افزود: بنا بر جلسه روز گذشته کمیسیون از آنجایی که در این لایحه 
صرفا اســقاط و شماره گذاری خودروهای ســواری مورد اشاره قرار گرفته 
بود، تکلیف وضعیت اســقاط خودروهای سنگین، کشنده ها، کامیونت و 
کامیون به منظور شماره گذاری 15 هزار دستگاه خودروی سنگین وارداتی 

مشخص شد به طوری که شماره گذاری منوط بر تحویل فرسوده ها شد.
نماینده مردم بوئین زهرا در مجلس شورای اسلامی گفت: در این جلسه 
پرداخت مبلغ 1.5 درصد قیمت خودروهای سواری مشروط بر نبود گواهی 
اسقاط، به خودروهای کشــنده، کامیون و کامیونت معادل 1.5 درصد از 

ارزش گمرکی تسری یافت.
عباســپور در پایان خاطرنشان کرد: مبلغ 1.5 درصد به حساب صندوق 
حمایت از تحقیق و پژوهــش صنایع به عنوان زیرمجموعه وزارت صمت 
واریز می شــود و از همان محل به خزانه داری رفته و سپس از طریق این 
صندوق، وام یا تســهیلات بلاعوض به دارندگان خودروهای فرســوده به 

منظور تشویق به اسقاط پرداخت می شود.

حجم واردات در صنعت موتورسیکلت در گرو تیراژ تولید است

لایحه اسقاط خودرو در کمیسیون صنایع 
مجلس اصلاح شد
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آگهی دعوت به  جلسه شورایعالی کانون 
)مجمع عمومی عادی بطور فوقالعاده(

موسســه غیرانتفاعی کانون بانکهای غیردولتی و موسسات 
اعتباری غیربانکی ایرانیان

ملــی  و شــماره شناســه  ثبــت 33593  بــه شــماره 
14003947696

بدینوســیله به اطلاع بانکها و موسسات اعتباری غیربانکی 
عضو کانون میرساند:

در اجــرای مواد 9 و 11 اساســنامه، جلســه شــورایعالی 
کانــون )مجمــع عمومی عــادی بطورفوق العاده( موسســه 
غیرانتفاعــی کانون بانکهای غیردولتی و موسســات اعتباری 
غیربانکــی ایرانیان به شــماره ثبت 33593 وشناســه ملی 
14003947696 در ســاعت 15:00 روز سهشــنبه مــورخ 
1401/08/10 در محــل دفتر مرکزی کانون واقع در تهران- 
ضلع شــمالی بلوار میرداماد- بین خیابانهای شمس تبریزی و 
دکتر مصدق )نفت شمالی(- پلاک207- طبقه دوم با دستور 

جلسه زیر تشکیل خواهد شد:
1- انتخاب اعضاء هیأت عامل. 

2-انتخاب دبیرکل کانون.
بدین منظور از اعضای محترم خواهشــمند اســت نماینده 
خود را جهت شــرکت در این جلسه و شــرکت در رأیگیری 

مجمع، کتباً به این کانون معرفی فرمایند.
هیات عامل کانون بانکها وموسسات اعتباری
غیر بانکی ایرانیان

سه شنبه
26 مهر 1401
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اخبار

طرح مدیریت مصرف بهینه آب در مدارس استان بوشهر آغاز شد
بوشهر - خبرنگار فرصت امروز: مدیر عامل شرکت آب و فاضلاب 
استان بوشهر از آغاز طرح مدیریت مصرف بهینه آب در مدارس استان 
خبر داد و اظهار داشت: هدف از اجرا این طرح ترویج فرهنگ مصرف آب 

و چگونگی صرفه جویی برای مقابله با بحران کم آبی است.
ابوالحســن عالی اضافه کرد: توجه به خشکسالی چند ساله اخیر در 
اســتان بوشــهر و کاهش بارش باران و محدودیت شدید منابع طرح 

مدیریت مصرف بهینه آب در مدارس استان بوشهر آغاز شده است.
وی افــزود: در اجــرا این طرح همــکاران با حضــور در مدارس به 
دانش آموزان راهکارهای مدیریت مصرف بهینه آب را آموزش می دهند 

که نخستین برنامه آن در مدرسه شهید فولادی بوشهر آغاز شد.
مدیرعامل شرکت آب و فاضلاب استان بوشهر از تدوین طرح حامیان 
آب در مدارس مقطع ابتدایی خبر داد و بیان کرد: شرکت آب و فاضلاب 

استان برنامه طرح حامیان و فراگیری نخستین واژه آب در دست اقدام دارد. عالی افزود: این طرح با هدف ترویج الگوی مصرف 
بهینه آب در بین دانش آموزان دبستان و خانواده های آنان اجرا می شود.

برداشت لوبیا از سه هزار و ۲۰۰ هکتار مزارع خمین آغاز شد
اراک- فرناز امیدی: رئیس جهاد کشاورزی خمین از آغاز برداشت 
لوبیا از سه هزار و ۲۰۰ هکتار سطح زیر کشت این محصول در شهرستان 
خبر داد. احمدرضا جعفری افزود: ۲ هزار و ۵۰۰ هکتار از مزارع خمین 

زیر کشت لوبیای چیتی است.
وی ادامه داد: پیش بینی می شــود ۹ هزار تن لوبیــا به ارزش ۴۵۹ 
میلیارد تومان امســال از مزارع خمین برداشــت شــود. رئیس جهاد 
کشــاورزی خمین بیان کرد: تولید لوبیا زمینه اشتغال ۱۲ هزار نفر را 
در این شهرستان فراهم کرده است. جعفری افزود:: کشت لوبیا به  عنوان 

یکی از مهمترین محصولات خمین محسوب می شود و این شهرستان قطب تولید لوبیای کشور است. وی ادامه داد: با توجه 
به کاهش دبی منابع آبی در سطح شهرستان ، تغییرات سطوح زیرکشت طی سه سال اخیر روند کاهشی داشته است. رئیس 

جهاد کشاورزی خمین گفت: افزایش فرایند آب دهی به مزارع شهرستان با آبیاری موضعی و تیپ محقق می شود.
جعفری ادامه داد: ۴۰ واحد بوجاری و بسته بندی لوبیا در خمین فعالیت دارند. وی ، چیتی و کوشا را مهمترین ارقام لوبیا در 
خمین بیان کرد و گفت: این ارقام توسط پردیس تحقیقات لوبیا در این شهرستان تولید شده است. شهرستان خمین دارای 

۱۳ هزار بهره بردار کشاورزی است و مهمترین محصولات این خطه گندم، جو، سیب زمینی، پیاز و لوبیا است.

معاون وزیر نفت:
روند تولید در پالایشگاه گاز ایلام مطلوب است

ایلام-هدی منصوری:معاون وزیر نفت و مدیرعامل شرکت ملی گاز ایران با اشاره به اینکه روند تولید گاز در پالایشگاه 
گاز ایلام مطلوب است، گفت: پایداری تولید گاز در فصل سرد سال از نیازهای اساسی کشور است، انتظار می رود روند تولید 

در این واحد صنعتی مورد توجه ویژه قرار گیرد.
مجید چگنی در جلسه با مدیرعامل و هیات رئیسه شرکت پالایش گاز ایلام با بیان اینکه پایداری عرضه گاز در سایه تولید  
محقق می شود، افزود: در فصل سرد سال امکان قطعی گاز در استان های کشور وجود دارد و در این زمینه نقش پالایشگاه ها 

حیاتی است.
وی با اشاره به اینکه ایلام در حوزه انرژی بخصوص نفت و گاز دارای ظرفیت مناسبی است و در این راستا در حوزه های 
بالادستی و پایین دستی اقدامات قابل توجهی انجام شده ولی کافی نیست، اظهار داشت: دولت کار و کرامت به مناطق کمتر 

توسعه یافته کشور توجه ویژه ای دارد و در زمینه های مختلف برای رشد و توسعه آنها برنامه دارد.
معاون وزیر نفت با بیان اینکه ایلام از لحاظ شاخص های توسعه یافتگی در ردیف استان های کمتر برخوردار کشور قرار دارد 
و می بایست برای جبران عقب ماندگی ها منابع قابل توجهی به آن اختصاص یابد،تصریح کرد: این استان در دولت های قبل 
مورد بی مهری قرار گرفته و دولت کار و کارآمد برای توسعه همه جانبه آنها برنامه دارد که به مرور زمان اجرایی خواهد شد.
چگنی بیان اینکه این دیار در زمان دفاع مقدس به عنوان دژ مستحکم کشور نقش آفرینی کردند و امروز باید در زمینه 
های مختلف مورد توجه قرار گیرد، گفت: به مدد تلاش مسئولان استانی روز به روز در حال پیشرفت است که در این زمینه 

دولت توجه به مناطق محروم را در دستور کار قرار داده است.
وی با اشاره به اینکه مردمان این استان در زمان دفاع مقدس  رسالت خود را به نحو شایسته انجام داده و به عنوان مرزداران 
شجاع از کیان ایران اسلامی دفاع کردند و امروزه وظیفه مسئولان است که در زمینه های مختلف به آنان خدمات رسانی 

کنند، افزود: باید خدمات نظام در اقصی نقاط کشور به خصوص در مناطق محروم برای جامعه هدف قابل لمس باشد.
مدیرعامل شرکت ملی گاز ایران اظهار داشت: هم اکنون فاز دو  پالایشگاه گاز ایلام با پیشرفت فیزیکی ۳۸ درصد در حال 
اجراست که با بهره برداری از فاز دوم این واحد صنعتی روزانه ۳ میلیون متر متر مکعب گاز به ظرفیت تولید اضافه می شود و 

انتظار می رود با اجرای این پروژه در توسعه استان و استان های همجوار استفاده شود.
دکتر چگنی از تلاش های مدیرعامل و مجموعه همکاران پالایشگاه گاز ایلام در زمینه های مختلف قدردانی کرد و گفت: 
کارکنان پالایشگاه ها در خط مقدم تولید و اقتصاد کشور هستند و در زمان دفاع مقدس در تامین انرژی و امروزه با تولید 
پایدار در زمینه های مختلف نقش آفرینی می کنند که قابل تقدیر و قدردانی است. وی  اظهار داشت:این شرکت ضمن پایداری 
تولید، توانسته است برای دومین سال متوالی در زمینه افزایش تولید و فروش محصولات جانبی خود گامهای موثری بردارد 
و نسبت به سال ۱۳۹۹ میانگین تولید و فروش محصولات پنجگانه این شرکت در سال گذشته نزدیک به ۸6 درصد افزایش 

داشته است.
وی با بیان اینکه با انجام تعمیرات پیشگیرانه و پایش های دقیق شاهد افزایش قابلیت اطمینان پالایشگاه به ۹۹ درصد در 
فصل سرد سال گذشته بوده ایم که این مهم باعث پایداری تولید و گازرسانی شده است، تصریح کرد: قابلیت اطمینان در 
شرکت های پالایشی بیانگر میزان پایداری تجهیزات ردیف های گازی است که خوشبختانه در این واحد صنعتی این شاخص 
بالاتر از هدف تعیین شده قرار گرفته است.. نوریان با اشاره به اینکه سبد تولیدات این واحد صنعتی متنوع است، گفت؛ این 
پالایشــگاه از لحاظ تنوع و سبد محصولات تولیدی دارای تنوع کاملی از محصولات پالایشگاهی است و علاوه بر محصول 
گاز طبیعی دارای وصولات با ارزشی مانند اتان ،گاز مایع خام، میعانات گازی و گوگرد می باشد و از این لحاظ جزو معدود 
پالایشگاههای دارای تنوع و محصولات تولیدی است که هم برای صنایع پایین دستی و هم در چرخه اقتصاد داخلی کشور 

و درآمدزایی نقش تاثیرگذاری دارد.

 دیدار مدیر کل و نماینده محترم مقام معظم رهبری در بنیاد مسکن 
با نماینده ولی فقیه در استان گلستان

گرگان- خبرنگار فرصت امروز: حضرت حجت الاسلام والمسلمین حاج آقا روحانی نژاد ، نماینده محترم مقام معظم 
رهبری در بنیاد مسکن انقلاب اسلامی با همراهی مهندس حسینی، مدیرکل بنیاد مسکن استان و حجت الاسلام ولی نژاد 
، مسئول دفتر نمایندگی ولی فقیه در بنیاد مسکن گلستان با حضرت آیت الله نورمفیدی، نماینده معزز ولی فقیه در استان 
گلستان و امام جمعه گرگان دیدار و گفتگو کردند.مهندس حسینی، مدیرکل بنیاد مسکن استان در ابتدای این دیدار گزارشی 
از اقدامات بنیاد مسکن استان در حوزه ساخت مسکن روستایی و محرومین، اجرای طرح های هادی روستایی، صدور سند 
مالکیت و .. ارائه کرد.حاج آقا روحانی نژاد هم در این دیدار با تبریک ایام، با تشریح اقدامات و برنامه های بنیاد مسکن انقلاب 
اسلامی در سطح کشور، از حمایت های حضرت آیت الله نورمفیدی از بنیاد مسکن استان تشکر کردند.آیت الله نورمفیدی هم 
در پایان این دیدار با ابراز خوشحالی از دیدار با نماینده مقام معظم رهبری در بنیاد مسکن انقلاب اسلامی ، بنیاد مسکن را 
یادگار امام و مورد حمایت ویژه مقام معظم رهبری و دولت ها بویژه دولت سیزدهم دانست و با اشاره به خدمات بنیاد در تامین 
مسکن اقشار مختلف بویژه محرومین ، اجرای طرح های هادی روستایی با هدف عمران و آبادانی روستاها، تثبیت مالکیت 
روستاییان با صدور و تحویل سند مالکیت به روستاییان و...، از این اقدامات تقدیر کردند و برای مجموعه بنیاد مسکن استان 

بویژه مدیرکل جهادی و انقلابی بنیاد مسکن استان دعای خیر کردند

 جلسه شورای معاونین بنیاد مسکن انقلاب اسلامی 
استان گلستان برگزار شد

گرگان- خبرنگار فرصت امروز: جلسه شورای معاونین بنیاد مسکن انقلاب اسلامی استان گلستان با حضور حضرت 
حجت الاسلام روحانی نژاد، نماینده محترم مقام معظم رهبری در بنیاد مسکن انقلاب اسلامی ، مهندس حسینی، مدیرکل 
بنیاد مسکن استان ، حجت الاسلام ولی نژاد ، مسئول دفتر نمایندگی ولی فقیه در بنیاد مسکن استان ، حجت الاسلام ترابی، 
امام جمعه محترم شهرستان گنبد ، آقای دهرویه، فرماندار ویژه شهرستان گنبد ، معاونین بنیاد و تعدادی از مدیران شعب 
بنیاد به میزبانی بنیاد مسکن شهرستان گنبد برگزار شد.مهندس حسینی در این جلسه گزارشی از اقدامات و برنامه های آتی 
بنیاد مسکن استان ارائه داد.حجت الاسلام روحانی نژاد نیز در این جلسه با تشکر از اقدامات جهادی مدیرکل و همکاران بنیاد 
مسکن استان ، عملکرد بنیاد مسکن استان در حوزه های مختلف را مثبت و با برنامه ارزیابی کردند و از اقدامات صورت گرفته 

در خدمت به مردم بویژه محرومان و نیازمندان تشکر کردند

قم - خبرنگار فرصت امروز:  مدیرکل فرهنگ و ارشاد اسلامی 
قم از برگزاری آیین »مهر ســینمای ایران« در قم با حضور رئیس 
ســازمان ســینمایی خبر داد و گفت: در این مراسم از فعالان برتر 
سینما در استان تجلیل خواهد شد. امیر علی عموزاده در گفت وگو 
با جمعی از خبرنگاران به تشــریح جزئیــات برگزاری آیین »مهر 
ســینمای ایران« پرداخــت و اظهار کرد: ایــن ویژه برنامه به دلیل 
تقارن روز ملی ســینما و ایام اربعین با تأخیر در مهرماه و با عنوان 
»هفته مهر ســینمای ایران« برگزار می شود. وی، برگزاری رویداد 
مهر سینمای ایران را تلاشی برای رسیدن به هدف تمرکززدایی از 
پایتخت و توجه به هنرمندان استانی عنوان کرد و افزود: این رویداد 
در راســتای تحقق رویکرد عدالت محور دولت ســیزدهم در حوزه 
فرهنگ و هنر و تکریم سینماگران، هنرمندان و فعالان استانی حوزه 
سینما تدارک دیده شــده است. مدیرکل فرهنگ و ارشاد اسلامی 
قم با اشــاره به اینکه رویداد هفته مهر سینمای ایران با مشارکت 
سازمان ســینمایی و ادارات فرهنگ و ارشــاد اسلامی در سراسر 
کشور برگزار می شود، تصریح کرد: قم از نخستین استان هایی بود 
که برای برگزاری این رویداد اعلام آمادگی کرد و به همین منظور 
در اواخر شهریورماه، اعضای کمیته هیئت انتخاب به منظور انتخاب 
و تجلیل از فعالان برتر سینما در قم تشکیل جلسه دادند. عموزاده 

افزود: اعضای هیئت انتخاب متشــکل از فیلمسازان پیشکسوت و 
باتجربه استان و نمایندگان تشکل های سینمایی استان سه جلسه 
برگزار کردند و با نظر و نگاه آن عزیزان، در ابتدا لیســت بلندی از 
کاندیداهای شایســته در هر بخش احصا و سپس به طور دقیق و 
موشکافانه نسبت به انتخاب برگزیدگان اقدام شد. وی تصریح کرد: 
با توجه به اینکه طی دو سال اخیر شاهد شیوع ویروس کرونا بودیم 
و برگزاری جشنواره های ســینمایی در استان کمرنگ شده بود و 
فرصت لازم نیز برای اعلام فراخوان و دریافت آثار فیلمسازان استان 
نیز وجود نداشت، اعضای هیئت انتخاب با همفکری و مشورت در 

جلسات فشرده و طولانی، فعالان برتر سینما در قم را انتخاب کردند. 
دبیر شورای فرهنگ عمومی قم یادآور شد: با توجه به اینکه معیار و 
ملاک دقیقی برای شناسایی منتخبان وجود نداشت، سوابق و رزومه 
و جوایز و افتخارات هنرمندان استان از سوی اعضای هیئت انتخاب 
مورد بررســی قرار گرفت و در نهایت منتخبان مشــخص شدند. 
مدیرکل فرهنگ و ارشاد اسلامی قم در ادامه از برگزاری نخستین 
آیین مهر ســینمای ایران در قم خبر داد و گفت: این مراسم عصر 
روز چهارشــنبه ۲۷ مهرماه از ساعت ۱۵ تا ۱۷:۳۰ با حضور محمد 
خزاعی رئیس سازمان سینمایی و مسئولان استانی در تالار فرهنگ 
و هنر شهر قم برگزار می شود. عموزاده تصریح کرد: در این مراسم 
از برگزیدگان اســتانی در رشته های کارگردانی فیلم بلند و کوتاه، 
بازیگری، فیلمنامه نویســی، تدوین، گریــم، صداگذاری، جلوه های 
ویژه بصری، فیلمبرداری، انیمیشن، سینمادار، آموزشگاه سینمایی، 
پژوهشگران سینما و تهیه کننده فیلم سینمایی تجلیل خواهد شد. 
وی افزود: همچنین از دو پیشکســوت ســینمای استان به عنوان 
سرمایه فرهنگی و هنری، دو هنرمند ایثارگر و یک خانواده شهید 
هنرمند استانی تقدیر خواهد شد. مدیرکل فرهنگ و ارشاد اسلامی 
قم در پایان از تلاش های اعضای هیئت انتخاب رویداد مهر سینمای 

ایران در قم و عوامل اجرایی برگزاری این جشنواره قدردانی کرد.

اهواز- شبنم قجاوند: اسفندیار چهرازی رئیس بازرسی فنی 
شرکت گاز استان خوزستان از نشت یابی بیش از ۹ کیلومتر خطوط 

گاز استان خوزستان در سه ماهه دوم سال جاری خبرداد.
اسفندیار چهرازی رئیس واحد بازرسی فنی این شرکت گفت: با 
هدف حفظ ایمني خطــوط و افزایش پایداري جریان گاز، در همه 
مناطق و ۸۷ شهر استان در سه ماهه دوم سال جاری، ۹ هزار و ۵۲۸ 
متر از شبکه های فولادی و پلی اتیلن و ۳۳6 هزار انشعاب در سطح 

استان نشت یابی شد.
 چهرازی عنوان کرد: با توجه به اهمیت نشت یابی در جهت حفظ 

پایداری خطوط گاز، با انجام ۴۵۵ نفر ساعت کار ۹۱ مورد ایستگاه 
تقلیل فشار و ۵۸۰ نفر ساعت کار  ۹۷ مورد ایستگاه حفاظت کاتدیک 

بازرسی شد.
بیش از 4۰۰ مورد بازرسی کالا در سه ماهه دوم سال جاری 

صورت گرفته است
اسفندیار چهرازی رئیس بازرسی فنی شرکت گاز استان خوزستان 
از بازرسی بیش از ۴۰۰ مورد کالا توسط این واحد در سه ماهه دوم 

سال جاری خبر داد.
اسفندیار چهرازی رئیس بازرسی فنی این شرکت گفت: یکی از 

فعالیت ها و فرایندهای مهم امور بازرسی فنی، کنترل کیفیت کالای 
مورد استفاده در پروژه ها و تعمیرات و نگهداری می باشد.

 وی در ادامه افزود: در سه ماهه دوم سال جاری با انجام ۴6۵ مورد 
بازرسی اقلام و کالای خریداری شده از طریق امور کالا، اقلام در تعهد 

پیمانکاران و تامین کنندگان صورت گرفته است.

رشــت - خبرنگار فرصت امروز: توسعه مناطق روستایی 
باعث خودکفایی و پیشرفت کشور می شود. 

به گزارش روابط عمومی بنیاد مســکن انقلاب اسلامی استان 
گیلان، به مناسبت روز ملی روستاو عشایر )۱۵مهرماه( جمعی 
از خبرنگاران از روســتاهای امام زاده شفیع  و میر محله از توابع 

شهرستان ماسال بازدید کردند.
حامد دائمی مدیرکل بنیاد مســکن انقلاب اســلامی استان 
گیلان در حاشیه این بازدید در گفتگویی با اشاره به نقش مهم 
روستاییان در خودکفایی و پیشرفت کشور گفت: بنیاد مسکن 
انقلاب اســلامی با پشتوانه حســاب ۱۰۰ حضرت امام ) ره( به 
عنوان مهمترین دستگاه خدمت رسانی به روستاییان است. وی 
افزود: برای کاهش مشکلات مناطق روستایی با اجرای طرح های 
هادی، مسکن محرومین، اقشارکم درآمد، صدور اسناد مالکیت 
روســتایی و همراهی در حوادث غیر مترقبه مانند سیل زلزله 
و دیگر موارد، بنیاد مســکن انقلاب اسلامی یاور همیشه همراه 
روســتا و روستاییان اســت. وی اضافه کرد: اجرای طرح صدور 
اسناد مالکیت به روستاییان تاکنون نزدیک به 6۰۰۰ برگ سند 
مالکیت روســتایی در ۷۹6 روســتا و افزون بر ۸۵۰ فقره سند 
مالکیت در ۱6شهرزیر ۲۵هزار نفر به ساکنین تحویل داده شد. 
وی گفت: در روســتای امامزاده شفیع بخش شاندرمن از توابع 
شهرســتان ماسال در ســال جاری با صرف هزینه یک میلیارد 

تومان کار سنگ فرش و کانیو محوطه امامزاده به اتمام رسید و 
همچنین برای بازنگری طرح هادی این روستا ۵/۱ میلیاردتومان 
مصوب شد که با تخصیص اعتبار پیاده روسازی، ایجاد پیر نشین، 
و پیش بینی فضای ورزشــی برای جوانان اجرایی خواهد شد. 
دائمی با اشاره به اهمیت روستای امامزاده شفیع بخش شاندرمن 
گفت :این روســتا با ۲۰۰ خانوار جمعیت نقش مهمی درجذب 
گردشــگر دارد لذا با صرف هزینه یــک میلیارد تومان از محل 
اعتبارات ملی ،۱۵۰۰متر سنگ فرش و۳۰۰متر جوب سازی در 

محل امامزاده شفیع این روستا انجام شد . 
وی افزود: مرحله اول اجرای طرح هادی این روســتا به پایان 
رسید. وی اضافه کرد: کار پرداخت تسهیلات طرح ویژه مسکن 

روستایی در روستای امامزاده شفیع از سال ۱۳۸۴ با پرداخت ۵ 
میلیون تومان تسهیلات بانکی آغاز گردید و  در سال گذشته نیز 
در این روستا برای ۸ واحد مسکونی محرومین تسهیلات ارزان 
قیمت بانکی و به هر واحد سه میلیون تومان کمک بلاعوض از 
محل حســاب ۱۰۰ حضرت امام )ره( پرداخت شدکه مجموعه 
اقدامات انجام شده باعث شد که مهاجرت روستاییان معکوس 

شود. 
در ادامه مهندس دائمی با ورود به روســتای میرمحله بخش 
مرکزی شهرستان گفت: از سال ۱۳۹۴ با حمایت مهندس شاملو 
معاونت عمران روستایی بنیاد مسکن انقلاب اسلامی کشور کار 
اجرای طرح هادی روستای شامل جدول، کانیو ، محوطه سازی 
امامزاده و مسجد در دستور کار قرار گرفت که با تخصیص اعتبار 
بخشــی از کار به اتمام رسید . وی یاد آور شد: اجرای طرح های 
هادی در روســتاهای بالای ۲۰خانوار ،جــدول کانیو، پیاده رو 
سازی ،اسفالت معابر  روســتایی، مرمت و بازسازی مکان های 
مذهبی و گردشگری با تخصیص اعتبارات همچنان تداوم دارد. 
حامد دائمی گفت: همزمان با آغاز طرح ملی مقاوم سازی مسکن 
روســتایی از سال ۱۳۸۴ در روستا میرمحله 6۴ واحد مسکونی 
مقاوم سازی شد و علاوه بر آن به سه واحد مسکونی محرومین 
در سال گذشته تسهیلات بانکی و کمک های بلاعوض از محل 

حساب ۱۰۰ امام )ره( پرداخت شد. 

مشهد- صابر ابراهیم بای: مدیرمالی شرکت گاز خراسان رضوی 
گفت: با هدف حمایت از خانوار کم برخوردار و مراکز خدماتی فرهنگی 
همانند مساجد و مدارس خیرساز، ۱6۰۰ مورد انشعاب گاز در نیمه 
اول امسال به متقاضیان واجد شرایط در این استان واگذار شد. عارف 
نعیمی نیا با اعلام این مطلب اظهار کرد: در نیمه اول امسال ۱6۰۰ 
مورد انشــعاب رایگان گاز به متقاضیان واجدشرایط در این استان 
واگذار شد که ۹۲۱ مورد سهم مددجویان کمیته امداد و ۲۹۸ مورد 
نیز به مددجویان بهزیستی تخصیص یافت. وی با بیان این مطلب که 
شرکت گاز خراسان رضوی در راستای حمایت از اقشار کم برخوردار 

تاکنون ۳۲ هزار انشعاب رایگان گاز به واجدین شرایط واگذار کرده 
اســت افزود: مطابق بند )د(  ماده ۳۹ قانون بودجه سال ۹۲، افراد 
تحت پوشش سازمان ها و نهادهای حمایتی همانند کمیته امداد امام 
خمینی)ره(، ســازمان بهزیستی و... با ظرفیت مصرف 6 مترمکعب 
می توانند برای یکبار از اشتراک رایگان گاز بهره مند شوند.مدیرمالی 
شرکت گاز خراسان رضوی ادامه داد: مددجویان نهادهای مذکور در 
صورتی که تاکنون از این امتیاز قانونی اســتفاده نکرده اند می توانند 
پس از دریافت مجوز از نهادهای ذی صلاح به دفاتر پیشخوان دولت 

مراجعه و برای یک بار از این طرح استفاده کنند.

به گفته نعیمی نیا، سامانه تلفنی ۱۵۹۴ مرکز خدمات الکترونیک 
و ارتباطات مردمی شرکت گاز استان خراسان رضوی اماده راهنمایی 

متقاضیان واجدشرایط است.
شــرکت گاز استان خراسان رضوی وظیفه تامین گاز دو میلیون 
و 6۰۰ هزار مشــترک را در بخش های خانگی و عمومی، تجاری و 

صنعتی و حمل و نقل را بر عهده دارد.

مدیرکل فرهنگ و ارشاد اسلامی قم خبر داد

آیین»مهرسینمایایران«درقمبرگزارمیشود

رئیس بازرسی فنی شرکت گاز استان خوزستان خبر داد:

 بیش از 9 کیلومتر از خطوط گاز استان خوزستان 
در سه ماهه دوم سال جاری نشت یابي شد

مدیرکل بنیاد مسکن انقلاب اسلامی استان گیلان:

توجه به روستا باعث توسعه و پیشرفت کشور است

در 6 ماهه اول 14۰1؛

 16۰۰  انشعاب رایگان گاز به متقاضیان واجد شرایط 
در خراسان رضوی واگذار شد

اصفهان - قاسم اســد: برای اولین بار اجرای شبکه فاضلاب 
در شــهرک ۲۰۹ اردستان با مشارکت شهرداری و یکی از خیرین  
عملیاتی شد. مدیر آبفای اردستان  اعلام کرد: اجرای پروژه شبکه 
فاضلاب شهرک ۲۰۹ اردستان به طول ۱۴۰۰ متر اواسط شهریور 
آغاز شد و پیش بینی می شود این پروژه تا روزهای پایانی مهر ماه به 
اتمام برسد. رضا دهقانی به ضرورت اجرای شبکه فاضلاب در منطقه 
شهرک ۲۰۹ پرداخت و اظهار داشت: این شهرک در بالادست چاه 
شماره یک ،که یکی از منابع مهم تامین کننده آب شرب اردستان 
است قرار دارد، در نتیجه عدم اجرای شبکه فاضلاب در این منطقه 

باعث آلودگی منابع آب های زیر زمینی می شود.
مدیرآبفای اردســتان با بیان اینکه هم اکنون ۴۰ درصدجمعیت 
شــهر اردستان تحت پوشش شبکه فاضلاب قرار دارند عنوان کرد: 
از ســال ۱۳۷6 تاکنون حدود ۴۰ کیلومتر شبکه فاضلاب در شهر 
اردســتان اجراء شده است، این درحالیست که می توان با سرمایه 

گذاری بخش خصوصی و مشــارکت سایر دستگاه ها اجرای شبکه 
فاضلاب در شهر اردستان را تکمیل نمود.

دهقانی با اشــاره به اینکه در حال حاضر ۲ هــزار و ۸۰۰ فقره 
انشعاب فاضلاب به مشترکین در شهر اردستان واگذار شده تصریح 

کرد: اگر ۱۰ کیلومتر دیگر لوله گذاری شبکه فاضلاب با مشارکت 
بخش خصوصی در شهرک هایی با تراکم ۷۰ درصد به بالا اجرایی 
شود می توان ۷۰۰ فقره دیگر  انشعاب فاضلاب  به متقاضیان واگذار 
کرد.  وی با بیان اینکه فاز یک تصفیه خانه فاضلاب اردســتان در 
ســال ۱۳۸۵ در مدار بهره برداری قرار گرفت خاطر نشان ساخت: 
در حال حاضر ۱۴لیتر درثانیه میزان پســاپ تولیدی در اردستان 
است که این میزان پساب  برای بیابان زدایی در  این منطقه کویری 
استفاده می شــود اما طبق مطالعات صورت گرفته ظرفیت تولید 

پساب در اردستان ۸۵ لیتر درثانیه برآورد شده است. 
مدیرآبفای اردســتان تکمیل شــبکه فاضلاب در این منطقه را 
ضروری برشــمرد و عنوان کرد: منطقه اردســتان دارای 6۴ رشته 
قنات اســت که یکی از تامین کننده های اصلی آب کشاورزی  به 
شمار می آیند و بعضی از این قنوات برای تامین آب شرب مردم در 

فصول گرم سال نیز استفاده می شود. 

برای اولین بار در منطقه اردستان صورت گرفت؛

اجرای شبکه فاضلاب در اردستان با مشارکت شهرداری

شماره 3010
سه شنبه
26 مهر 1401
سه شنبه
26 مهر 1401
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اینســتاگرام بــا اختلاف معنــاداری نســبت به بقیه 
پلتفرم هــای آنلاین محبوب ترین شــبکه اجتماعی دنیا 
محسوب می شــود. شاید این اپ دوست داشتنی هنوز به 
اندازه فیس بوک کاربر فعال نداشته باشد، اما نگاهی کوتاه 
به دامنه کاربرانش تکلیف همه ابهامات را روشن می کند. 
این روزها از بچه های 6-5 ساله گرفته تا سالمندان همگی 
در اینســتاگرام حضور دارند. بی شــک همین نکته برای 
توجیه حضور میلیونی برندها در این پلتفرم کافی اســت، 

مگر نه؟
اگرچه اینســتاگرام مثل یک اثر هنــری برای کاربران 
حیرت انگیز است، اما حســاب برندها در این فضا از بقیه 
کاربران جداســت. شما نمی توانید انتظار داشته باشید به 
عنوان یک برند کاربران مثل خودشان با شما رفتار کنند؛ 
چراکه هدف شما در این فضا نه فقط ارتباط با بقیه، بلکه 
فروش بیشــتر است. وضعیت شــما از این نظر مثل یک 
باشگاه فوتبال تجاری اســت که هر طور شده باید از این 
ورزش پول دربیاورد؛ نه اینکه فقط دنبال خوشــگذرانی با 

بازیکنان و خلق اوقات خوش باشد.
وقتی صحبت از بازاریابی در اینستاگرام می شود، از هر 
ابزاری بشود چشم پوشــی کرد، سرویس استوری را دیگر 
نباید کنار گذاشــت. دلیلش هم واضح است؛ چک کردن 
بخش استوری خیلی راحت تر و صدالبته جذاب تر از سر و 
کله زدن با پست های تکراری است. البته در همین فضا هم 
تمام برندها با استوری شان مخاطب را میخکوب نمی کنند. 
همیشه بازاریاب هایی هستند که با پیروی از کلیشه ها یک 
شــبه اعتبار برندشــان را بر باد می دهند. هدف ما در این 
مقاله مقابله با چنین رفتارهای عجیبی اســت. شما لازم 
نیست یک بازاریاب حرفه ای با 20 سال سابقه کار باشید تا 
برندتان را در اینستاگرام بدل به یکی از گزینه های جذاب 

کنید. در عوض فقط و فقط به چند تا توصیه حرفه ای برای 
شخصی سازی استوری تان نیاز دارید. 

مــا در روزنامه فرصت امروز معتقدیم هر برند در دنیای 
بازاریابی باید مثل یک کارگردان مشــهور صاحب سبک 
خاص خودش باشد. اینطوری کاربران ناخودآگاه به سمت 
شما جذب شده و دیگر لازم نیست چندین هزار دلار روی 
پروموت کردن محتوای تان از دســت بدهید. اگر شما هم 
دوســت دارید استوری های اینستاگرامی برندتان از حال 
و هوای تکراری در بیاید، این مقاله همان چیزی است که 
بــدان نیاز دارید. ما در ادامه بعضی از تکنیک های کلیدی 
برای شخصی سازی اســتوری های اینستاگرام را زیر ذره 
بین خواهیم برد. پس اگر دوســت دارید دســتی به سر 
و گوش استوری اکانت تان بکشــید، در ادامه با ما همراه 

باشید.
استفاده از قالب های حرفه ای

در دنیایــی که همه چیز با ســرعت نور تغییر می کند، 
هر کســی نمی تواند یک طراح همه فن حریف باشــد. به 
همین خاطر خیلی از بازاریاب ها در ســرویس استوری از 
قالب مشخصی اســتفاده نمی کنند. شاید این رفتار برای 
اکانت های حقیقی ایراد خاصی نداشــته باشد، ولی درباره 
یک برند همیشه باید محتاط عمل کنیم، چراکه شما خواه 
ناخواه زیر ذره بین کاربران قرار دارید. شاید فکر کنید ما در 
این بخش از شما می خواهیم فورا در کلاس های گرافیک 
ثبت نــام کنید. در این صورت باید کاملا خوشــحال تان 
کنیــم؛ چراکه اینجا اصــلا از این خبرها نیســت. اجازه 
دهید با هم روراست باشیم، چه کسی حوصله شرکت در 
کلاس های مختلف را دارد؟ آن هم درست موقعی که کلی 

کار و مسئولیت روی سر آدم ریخته است!
میانبر پیشــنهادی ما در این بخش استفاده از اپ های 
حرفه ای طراحی و گرافیک اســت. اپ هایــی نظیر کانوا 
)GGGGG( و اســپارک پســت )Spark Post( بــا رابط 
کاربری بی نهایت ســاده حتی بــه مبتدی ترین آدم هم 

کمــک می کند قالب های شخصی ســازی شــده و کاملا 
حرفه ای برای استوری شــان داشته باشند. ماجرا به بخش 

هیجان انگیزش رسید، نه؟
اشــتباهی که خیلی از بازاریاب ها هنگام کار با اپ های 
گرافیکــی انجام می دهند، انتخاب اولیــن قالب حرفه ای 
است که جلوی راه شــان قرار می گیرد. یادتان باشد شما 
قرار نیست همین طوری الکی یک قالب را انتخاب کنید. 
در عوض باید ته توی فهرست قالب ها را درآورده و در آخر 
هم تغییراتی اندک در رنگ یــا فونت قالب اعمال کنید. 
اینطوری امضای ویژه تان پای استوری اینستاگرامی برند 

خواهد خورد. 
اضافه کردن فیلترهای مختلف به استوری

خیلی وقت ها آدم در اینستاگرام استوری هایی با ترکیب 
رنگ هایی بی نهایت خیره کننده به پســتش می خورد. اگر 
فکر کرده اید پشت این استوری ها یک گرافیست حرفه ای 
با فوتوشاپ نشســته، کاملا دراشتباهید. این روزها آنقدر 
فیلترهای مختلف در اینســتاگرام به چشم می خورد که 
دیگر نیازی به استفاده از فوتوشاپ نباشد. اگر حرف ما را 
باور نمی کنید، کافی است سری به استوری اینستاگرام و 
بخش فیلترها بزنید. آن وقت حساب کار دست تان می آید.

اگر آشنایی شما با فیلترهای اینستاگرام به دو سه سال 
قبل برمی گردد، احتمالا از دیدن فیلترهای ســاخت بقیه 
کاربران در این اپ حسابی تعجب خواهید کرد. چراکه تا 
همین چند وقت پیش اینستاگرام به جز فیلترهای رسمی 
خودش به هیچ کس اجازه بارگذاری فیلتر نمی داد. پس اگر 
تا حالا از فیلترهای استوری استفاده نکرده اید، تا اینجای 
کار هم کلی از فرصت های شخصی سازی محتوای تان را از 
دست داده اید. کافی است وقتی قبل از اینکه استوری تان 
 Browse( را آپلود کنید، به بخش جست وجوی افکت ها
Effects( برویــد. آن وقت با کلی فیلتــر مختلف رو به 
رو خواهید شــد. قول می دهم اولین بار جســت وجو بین 
میلیون ها فیلتر جذاب این بخش راحت چند ســاعت از 
وقت تــان را بگیرد؛ آن هم بــدون اینکه اصلا متوجه گذر 

زمان شوید!
یادتان باشد شما می توانید خودتان هم دست به طراحی 
فیلتر موردنیازتان بزنیــد. در این رابطه علاوه بر یک ایده 
درجه یک باید گرافیســت شــرکت را هم کنار دست تان 
داشته باشید؛ چراکه طراحی فیلتر کاری نیست که یکی 

دو روزه بشود یاد گرفت. 
داستانسرایی را فراموش نکنید

چه کســی از یک داســتان خوب بــدش می آید؟ فکر 
می کنم همه قبول داشته باشند که چنین آدمی اصلا در 
دنیا وجود ندارد. هرچه باشد داستان های جذاب از هزاران 
ســال قبل تا به امروز ســرگرمی درجه یک انسان ها بوده 
است. با این حساب بد نیست کمی تم داستانی به استوری 
برندتان اضافه کنید. اینطوری کاربران به غیر از آشــنایی 
با محصولات یا برندتــان بهانه دیگری هم برای باز کردن 

استوری تان خواهند داشت. 
اجازه دهید تا دیر نشده همین اول کاری یک نکته مهم 
درباره داستانســرایی را با شــما در میان بگذاریم. شما به 
عنوان یک بازاریاب قرار نیست داستانی در حد و اندازه آثار 
داستایوفسکی خلق کنید. همین که کمی درباره محتوای 
اســتوری توضیح داده و آن را با سابقه برند یا اتفاقات روز 
پیوند دهیــد، کافی خواهد بود. یادتان باشــد این روزها 
هیچ کس حوصله استوری های طولانی را ندارد. پس الکی 

کارتان را کش ندهید. 
اگر شما استرس زیادی برای داستانسرایی در استوری تان 
دارید، فرمول طلایی ما الگوبــرداری از آدم های حرفه ای 
اســت. مثلا به جای اینکه در زمان های مرده تان ســراغ 

بازی های کامپیوتری بروید، چرخی در اینســتاگرام زده و 
اکانت برندهای بزرگ را تحت نظر بگیرید. اینطوری کم کم 
قلق داستانسرایی در بخش استوری دست تان می آید. آن 
وقت کاربران می مانند و کلی استوری شخصی سازی شده 

شما که دل هر کسی را خواهد برد!
ما در روزنامه فرصت امروز به غیر از الگوبرداری از روی 
دســت دیگران چندتا توصیه دیگر نیز برای داستانسرایی 
حرفه ای داریم. پس اگر دوســت دارید مو لای درز کارتان 

نرود، این نکات را هم گوشه ذهن تان داشته باشید:
تبدیل استوری به یک ولاگ دو دقیقه ای می تواند خیلی 
از مشــکلات تان را حل کند. البته شما نباید در این مسیر 
زیاده روی کنید؛ چراکه نه اینجا یوتیوب اســت و نه شما 
یک اینفلوئنسر هستید. پس ولاگ تان را در حد همان دو 

یا حداکثر سه دقیقه نگه دارید. 
کمی دربــاره اســتراتژی های جــاری برنــد یا حتی 
سرگذشت کسب و کارتان حرف بزنید. این روزها مشتریان 
دوســت دارند قبل از خرید تا جــای ممکن از برند مورد 
علاقه شان اطلاعات دست اول داشته باشند. پس به جای 
اینکه دیگران برندتان را به مشتریان معرفی کنند، خودتان 

این مسئولیت مهم را برعهده بگیرید. 
اضافه کردن اســلایدهای تعاملی با رشته استوری تان 
همیشــه ایده خوبی خواهد بود. مثلا بعد از یک ویدئوی 
کوتاه از پشــت صحنه برند نظر کاربران را جویا شــوید. 
بی شــک خیلی از نظرات کاربران غیرحرفه ای خواهد بود، 

اما دست کم مزه دهان شان را متوجه می شوید. 
شخصی سازی با چاشنی گیف و استیکر

آیا تا بــه حال فکــر کرده اید چرا گیف هــا اینقدر در 
شبکه های اجتماعی محبوب هستند؟ مگر نه اینکه گیف 
همــان ویدئوی کوتاه و بدون صداســت، پس چرا گاهی 
اوقات حتی از ویدئو هم جذاب تر است؟ اگر از ما بپرسید، 
می گوییم گیف ها به خاطر فرمت کوتاه و بدون صدای شان 
این همه شــهرت به هم زده انــد. از این نظر گیف ها مثل 
کمدینی هســتند که بدون حتی یــک کلمه حرف زدن 
همه را از خنده روده بر می کند. شما را نمی دانم، ولی من 
کــه ترجیح می دهم به جای دردســرهای گوش دادن به 
یک فیلم انگلیسی با زیرنویس نصفه و نیمه کلا یک فیلم 
صامت ببینم. ماجرا دربــاره گیف ها هم تقریبا همینطور 

است. 
اگر شما دوســت دارید حال و هوای استوری تان کمی 
عوض شــود، گیف و صد البته استیکر بهترین گزینه های 
ممکن هستند. شما می توانید به راحتی از میان میلیون ها 
گیف مختلف در اینســتاگرام گزینه هــای دلخواه تان را 
انتخاب کنید. درباره اســتیکر هم انــواع کیبوردها روز به 
روز المان های بیشــتری به لیست استیکرهای شان اضافه 
می کنند. بــه علاوه، خودِ اینســتاگرام هم مجموعه ای از 
اســتیکرها را پیش روی کاربران قــرار می دهد. پس لازم 

نیست خیلی نگران این موضوع باشید. 
بحث ما در این بخش کاملا روشــن است. احتمالا شما 
هم بارها و بارها در اینستاگرام از گیف استفاده کرده اید. با 
این حال قبل از اینکه سراغ میانبر بعدی برویم، باید یک 
نکته کلیدی را یادآوری کنیم. شما قرار نیست با گیف یا 
استیکرهای تان کل فضای استوری را پر کنید؛ چراکه این 
المان ها اساسا بخشــی جزئی در قالب استوری محسوب 
می شــود. پس به جای اینکه الکی روی گیف یا اســتیکر 
متمرکز شوید، همچنان به بخش های مهمتر کارتان مثل 
پیام اصلی اســتوری فکر کنید. اینطوری شانس تان برای 

موفقیت در جلب نظر کاربران بیشتر خواهد بود. 
استفاده از فونت مخصوص

وقتی تیم های ورزشــی آماده فصل جدید می شوند، به 

غیر از خرید بازیکنان مطرح و برگزاری تورهای آماده سازی 
مفصل به فکر جنبه های ظاهری کارشان هم هستند. مثلا 
تیم ها هر فصل لباس مخصوصی برای خودشــان طراحی 
می کننــد. اینطوری طرفداران هر ســال ظاهری جدید و 
صدالبته چشــم نواز از تیم محبوب شان خواهند دید. اگر 
بخواهیــم از این مثال اســتفاده کنیــم، باید گفت ظاهر 
استوری های شما هم باید همیشه خاص و منحصر به فرد 
باشد. قبول دارم اینجا خبری از لباس های ورزشی نیست، 
اما هیچ کس جلوی شــما را نگرفته تا فونت مخصوص تان 

را طراحی نکنید.
استفاده از فونت خاص برای استوری در کسری از ثانیه 
شما را از بقیه برندها متمایز می کند. از آنجایی که کاربران 
در اینســتاگرام چند تا فونت محدود دم دست شان است، 
شــما باید به فکر اســتفاده از اپ ویژه برای تغییر فونت 
 Over باشــید. پیشــنهاد ما در روزنامه فرصت امروز اپ
است. این اپ به شما کمک می کند از بین یک عالمه فونت 
مختلف گزینه دلخواه تان را پیدا کرده و قبل از بارگذاری 
اســتوری آن را طوری شخصی ســازی کنید که نگاه هر 

کاربری را جلب کند. 
اضافه کردن کپشن به استوری

بازاریاب ها معمولا شرایط ایده آلی برای مخاطب شان مد 
نظر دارند. با ایــن حال در دنیای واقعی همه چیز مطابق 
میل ما پیش نمی رود. از کجا معلوم کاربران همیشــه در 
خانه شان اســتوری های برند شما را مشاهده کنند؟ شاید 
خیلی ها اول صبح وقتی داخل اتوبوس هســتند ســری 
به اســتوری های تان بزنند. در این صورت احتمالا صدای 

استوری شما به هیچ کاری نمی آید. 
عنصر صدا در زندگــی روزمره اهمیت بی نهایت زیادی 
دارد. از گپ و گفت های خودمانی گرفته تا اطلاع رسانی های 
مهــم، همه و همه از توانایی ارتباط صوتی بهره می برد. با 
این حساب ســرمایه گذاری برندها بر روی این گزینه امر 
عجیبی نخواهد بود. البته در این بین شما باید فکر شرایط 
روزمره را هم بکنید. اگر به هر دلیلی کاربران توانایی گوش 
دادن به صدای استوری تان را نداشتند، باید دست کم 70 
درصد ماجرا را متوجه شــوند. شاید فکر کنید منظور ما 
فاکتور گرفتن کامل محتوای صوتی است، اما راستش ما 

یک راه حل بسیار بهتر داریم. 
فرمول ما در این بخش اضافه کردن کپشن به استوری 
اســت. به زبان خودمانی، شما باید زیر نویس های دقیقی 
برای استوری تان داشته باشید. اینطوری حتی اگر کاربران 
توانایی گوش دادن به استوری را نداشته باشند، دست کم 

با زیرنویس از کم و کیف ماجرا مطلع خواهند شد. 
این روزها بارگذاری استوری در بین کاربران و صدالبته 
برندها محبوبیت بســیار زیادی پیدا کرده اســت. همین 
امر گاهــی اوقات موجب بی دقتی بازاریاب ها در بارگذاری 
استوری می شود. خب وقتی یک سرویس اینقدر دم دستی 
است، اصلا چرا باید بدان توجه زیادی کرد. تلاش ما در این 
مقاله نشــان دادن هک های کاربردی برای شخصی سازی 
اســتوری بود. از اینجا به بعد همه چیز به تلاش و پشتکار 
خودتان بستگی دارد. پس منتظر چه هستید؟ همین حالا 
دست به کار شوید و استوری های برندتان را شخصی سازی 

کنید. 
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